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Úvodem
Příprava stavebních míst za Nezvalovou ulicí 
startuje

Tzv. Zástavba lokality u ČOV (souběžně s ulicí 
V. Nezvala) přechází od fáze projektové přípravy 
a návazného procesu schvalovacího do etapy samotné 
realizace. 

V závěru loňského roku jsme obdrželi souhlasná 
stanoviska dotčených orgánů k výstavbě potřebných 
infrastrukturních inženýrských sítí a byla vydána také 
příslušná stavební povolení. Bez zbytečného odkladu 
jsme zadali břeclavské společnosti Agentura K1 rea-
lizaci výběrového řízení na dodavatele těchto staveb:
- Vodovod a kanalizace – autor projektové dokumen-

tace Ing. Jaroslav Bartoníček
- Slaboproud a veřejné osvětlení – autor PARDOSA-

-technik s.r.o.
- Chodníky, místní komunikace, zpevněné plochy 

a odvodnění – autor projektové dokumentace 
Ing. Vojtěch Holub
Svoji nabídku v soutěži předložilo osm firem, z nichž 

výběrová komise doporučila radě města jako nejvý-
hodnější nabídku akciové společnosti Ekostavby Brno 
s nabídkovou cenou 14 919 tis. Kč. Tato cena byla také 
z osmi návrhů cenou nejnižší. Samozřejmě je třeba 
připomenout, že k této ceně se přičítá ještě 21 % DPH 
(3 135 tis. Kč), což je příjem našeho státu.

Se zahájením samotné výstavby se počítá v měsíci 
dubnu a dokončeno by mělo být v září letošního roku. 
Buď již v průběhu realizace, nebo krátce po jejím do-
končení, by měla být zhotovena také základová deska 
pro budoucí rodinné domy. Tato stavba bude ale sou-
částí dalšího stavebního řízení, které již probíhá, a to 
povolovací stavební řízení na výstavbu všech 19 no-
vých domků. Jedná se o řadovou zástavbu s předem 
stanovenými pravidly a podmínkami a nový majitelé 
vytvořených stavebních parcel obdrží při koupi nejen 
zasíťovaný a ve všech směrech připravený pozemek, 
ale spolu s ním také platné stavební povolení. 

To, kdy, za jakou cenu a jakým způsobem budou 
prodávány stavební parcely, bude odvislé od roz-
hodnutí Zastupitelstva města Dubňany. Veřejnost 
bude o všem s dostatečným předstihem informo-
vána. Vzhledem k tomu, že v říjnu tohoto roku pro-
běhnou komunální volby, je velmi pravděpodobné, 
že tato rozhodnutí přijme až nové zastupitelstvo 
vzešlé z voleb. 

František Tříska 
starosta města
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Rada města schválila
- poskytnutí mimořádné do-
tace ve výši 9 100 Kč z roz-
počtu města Dubňany pro rok 
2021 a veřejnoprávní smlouvu 
s příjemcem Centrum pro rodi-
nu a sociální péči Hodonín, z.s., 
Štefánikova 15, 695 01 Hodo-
nín, IČO: 69722595, za účelem 
spolufinancování Dobrovolnic-
kého centra Dobromysl.

- Příkazní smlouvu mezi Měs-
tem Dubňany a Regionální 
rozvojovou agenturu Východ-
ní Moravy, tř. T. Bati 5146, 
760 01 Zlín, IČO: 45659176, 
na konzultační a poradenské 
služby pro zpracování žádosti 
o podporu k projektům zamě-
řených na „Rozvoj infrastruktu-
ry ZŠ Dubňany“.

- záměr vypracování projektů 
na instalaci solárních panelů na 
vhodné budovy ve vlastnictví 
města.

- pořádání plesu města s polo-
nézou s datem 14. 5. 2022. Ples 
města nebude pořádán jako 
společný se základní školou.

- za dodavatele investiční akce 
„Úprava polní cesty ve Včelín-
ku“ firmu SWIETELSKY stavební 
s.r.o., Brněnská 42, 695 01 Ho-
donín, IČO: 48035599 s ceno-
vou nabídkou 982 835 Kč bez 
DPH (1 189 230,35 Kč včetně 
DPH) a podle předloženého 
návrhu ukládá uzavřít s ní 
smlouvu o dílo.

- uzavření Smlouvy o využití 
obecního systému odpado-
vého hospodářství a zajištění 

Z usnesení rady města
zpětného odběru elektroza-
řízení mezi Městem Dubňany 
a firmou ELEKTROWIN a.s., Mi-
chelská 300/60, 140 00 Praha 4, 
IČO: 27257843.

- poskytnutí mimořádné do-
tace ve výši 30 000 Kč z roz-
počtu města Dubňany pro rok 
2021 a veřejnoprávní smlouvu 
s příjemcem DNS Dúbravěnka 
Dubňany, spolek, Sportovní 
1766, 696 03 Dubňany, IČO: 
68730616, na úhradu ubytová-
ní a stravného na soustředění 
konaném v termínu 10.–13. 
11. 2021.

- podání žádosti o dotaci na 
rekonstrukci místních komuni-
kací Úzká a Příční z dotačního 
titulu „Podpora obnovy míst-
ních komunikací“ vydaným Mi-
nisterstvem pro místní rozvoj.

- Dodatek č. 3 Smlouvy o zajiš-
tění zpětného odběru elektro-
zařízení mezi Městem Dubňany 
a společností ASEKOL a.s., Čes-
koslovenského exilu 2062/8, 
143 00 Praha 4, IČO: 27373231.

- poskytnutí daru ve výši 
10 000 Kč a Darovací smlouvu 
mezi Městem Dubňany a Spor-
tovním klubem Brno - Žabo-
vřesky z.s., Horákova 3080/7, 
616 00 Brno, IČO: 00214272 na 
pronájem prostor Sportcentra 
Želva při příležitosti konání zá-
vodu v orientačním běhu dne 
22. 1. 2022.

- poskytnutí mimořádné do-
tace ve výši 3 229 Kč z roz-
počtu města Dubňany pro rok 
2021 a veřejnoprávní smlouvu 

s příjemcem MSKS, Kynologic-
ký klub Dubňany, p.s., Sportov-
ní 1766, 696 03 Dubňany, IČO: 
64479871, na úhradu faktury 
č. 41063000271 za elektrickou 
energii.

- sponzorský dar ve výši 
3 999 Kč pro organizaci Ma-
teřská škola I Dubňany, p.o., 
IČO: 75022524 od firmy PHO-
TODIENST Brno, spol. s.r.o., 
Cejl 1058, 602 00 Brno, IČO: 
44964404.

- Dodatek č. 17 smlouvy č. C/ 
04/2000 na zajištění třídění 
a svozu komunálního odpadu 
v obci mezi Městem Dubňany 
a společností EKOR, s.r.o., Ha-
vlíčkova 1398/49a, 697 01 Ky-
jov, IČO: 60700262.

- poskytnutí dotace ve výši 
32 500 Kč z rozpočtu města 
pro rok 2022 a veřejnoprávní 
smlouvu s příjemcem Diakonie 
ČCE – středisko BETLÉM, Císa-
řova 394/27, 691 72 Klobouky 
u Brna, IČO: 18510949, na pro-
vozní náklady související s po-
skytováním sociálních služeb 
osobám s těžkým zdravotním 
postižením v roce 2022.

- investiční záměr na opravu 
pomníku padlým z 1. světové 
války a podání žádosti o dotaci 
na tuto akci z dotačního pro-
gramu „Zachování a obnova 
historických hodnot I“ vyhlá-
šeného Ministerstvem obrany. 

- smluvní podmínky, výzvu 
a zadávací podmínky pro ve-
řejnou zakázku na stavební 
práce zadávané jako veřejnou 
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zakázku malého rozsahu s ná-
zvem „LESNÍ CESTA“. 

- výzvu, zadávací podmínky 
a smluvní podmínky pro pod-
limitní veřejnou zakázku na 
stavební práce zadávané ve 
zjednodušeném podlimitním 
řízení dle ust. § 53 zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání 
veřejných zakázek, ve znění 
pozdějších předpisů s názvem 
„Zástavba lokality u ČOV Dub-
ňany“.

- uzavření Dodatku č. 1 ke 
smlouvě o dílo mezi Městem 
Dubňany a firmou SWIETEL-
SKY stavební, s.r.o., odštěpný 
závod Dopravní stavby Morava, 
Jahodová 60, 620 00 Brno, IČO: 
48035599, kterým se snižuje 
cena díla o 223 095,85 Kč na 
akci „Úprava polní cesty Na 
Včelínku“.

- uzavření smlouvy o nájmu 
nebytových prostor o výměře 
17,5 m2 v 1. patře budovy 
č.p. 1542, ulice U Zdravotního 
střediska, na pozemku p.č. 
877/9 mezi Městem Dubňany 
a společností QATRO DENT 
v.o.s., tř. Masarykova 1197, 
698 01 Veselí nad Moravou, 
IČO: 25597582, na dobu neur-
čitou s cenou nájmu 1 680 Kč/
měsíc a paušální částkou za 
služby 4 898 Kč/měsíc.

- Smlouvu o zajištění hrobnic-
kých prací a služeb spojených 
se zajištěním smutečních ob-
řadů na veřejném pohřebišti 
a smuteční síni v Dubňanech 
mezi Městem Dubňany a Mi-
chalem Koblihou - Pohřební 
služba Sobek & Filipovič, IČO: 
71608907, se sídlem Východní 
256, 281 02 Cerhenice, provo-

zovna Masarykovo nám. 231, 
697 01 Kyjov.

- závěr hodnotící komise – 
Zprávu o hodnocení nabídek 
na veřejnou zakázku „Zástavba 
lokality u ČOV, Dubňany“. RM 
dále schválila uzavření Smlouvy 
o dílo s uchazečem, který podal 
nejvýhodnější nabídku, firmou 
Ekostavby Brno, a.s., U Svitavy 
1077/2, Černovice, 618 00 Brno, 
IČO: 46974687, s nabídkovou 
cenou 14 919 346,47 Kč bez 
DPH, dobou plnění díla 153 ka-
lendářních dní a pověřuje sta-
rostu jejím podpisem.

- z bezpečnostních důvodů 
pořízení nových vstupních 
dveří do budovy Mateřské 
školy II, Ke Koupališti, od firmy 
BD SENSORS s.r.o., Hradišťská 
817, 687 08 Buchlovice, IČO: 
49968416, ve variantě č. 2.

- uzavření Smlouvy o provádě-
ní těžebních a pěstebních čin-
ností mezi Městem Dubňany 
a firmou Lesy Horňácko, s.r.o., 
Vítězná 1228/13, 696 01 Ro-
hatec, IČO: 28302630 na dobu 
určitou do 31. 12. 2022. 

- návrh na odstranění havarij-
ního stavu při odkanalizování 
v Horní huti a souhlasí s čer-
páním finančních prostředků 
z Městského rozpočtu v nutné 
výši.

Rada města ukládá
- odboru investic a správy ma-
jetku prověřit cenové nabídky 
na dodání elektroniky techno-
logie pro čtyři dráhy kuželny 
a finančnímu odboru začlenit 
do aktuálního rozpočtového 
opatření částku 650 tis. Kč na 
výše uvedený účel.

Rada města souhlasí
- s poskytováním příspěvku na 
tzv. nadstandard dopravní ob-
služnosti – zavedení spojů au-
tobusových linek do systému 
IDS JMK a ukládá městskému 
úřadu zapracovat požadova-
nou částku ve výši 133 849 Kč 
do rozpočtu města Dubňany 
pro rok 2022.

Rada města vzala na vědomí
- vyúčtování dotace na spolufi-
nancování sociálních služeb ve 
správním obvodu OPR Hodo-
nín v roce 2021.

- plnění rozpočtu příjmů a čer-
pání rozpočtu výdajů města ke 
dni 31. 12. 2021.

- zprávu o stavu městského 
lesa v Dubňanech v roce 2021.

- informaci společnosti US Rival 
s.r.o. Dubňany o obsazenosti 
bezbariérových malometráž-
ních bytů v budově na ulici Na 
Dílech č.p. 1821.

Rada města svěřila
- správnímu odboru Měst-
ského úřadu Dubňany po-
dle § 102 odst. 3 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, ve 
znění pozdějších předpisů, vý-
kon agendy související se sprá-
vou místního pohřebiště, včetně 
rozhodování o uzavírání nájem-
ních smluv na hrobová místa, 
udělování souhlasů k provádění 
výkopových prací souvisejících 
s pohřbením a obdobných 
právních jednání, a to v rozsa-
hu běžné správy dle zákona č. 
256/2001 Sb., o pohřebnictví, 
ve znění pozdějších předpisů 
a platného Řádu veřejného po-
hřebiště města Dubňany.

MěÚ
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 Hospodaření města Dubňany za rok 2021
Rozpočet města Dubňany na rok 2021 byl schvá-

len zastupitelstvem města na jeho pátém zasedání 
usnesením 3a/V/20 dne 16. 12. 2020 jako schod-
kový v celkovém objemu příjmů 87 776 000 Kč 
a celkovém objemu výdajů 96 196 600 Kč. Zdrojem 
krytí záporného salda příjmů a výdajů rozpočtu ve 
výši 8 420 600 Kč byly přebytky hospodaření města 
v minulých rozpočtových obdobích. 

V průběhu roku 2021 bylo provedeno celkem 
sedm rozpočtových opatření, z nichž tři schválila 
rada města s následným informováním zastupi-
telstva, a čtyři rozpočtová opatření byla schválena 
zastupitelstvem města.

Provedenými úpravami byly předpokládané příj-
my rozpočtu navýšeny celkem o 24 817 100 Kč na 
112 593 100 Kč, plánované výdaje rozpočtu byly 
navýšeny o 13 828 200 Kč na 110 024 800 Kč, 
rozpočet města se tak stal přebytkovým s před-
pokládanou výší přebytku 2 568 300 Kč.

Upravený schválený rozpočet města pro rok 
2021 zahrnoval kromě běžných provozních výdajů 
a výdajů souvisejících s výkonem veřejné správy 
a samosprávy (celkem 80 437 500 Kč) také značný 
podíl kapitálových výdajů (29 587 300 Kč). Tyto 
kapitálové výdaje byly určeny na realizaci pláno-

vaných investičních akcí a dokončení investic, které 
byly zahájeny v předchozích letech.

K 31. 12. 2021 skutečné příjmy rozpočtu měs-
ta dosáhly výše 112 247 076,03 Kč, tj. 99,69 % 
schváleného upraveného rozpočtu příjmů. Z toho 
daňové příjmy dosáhly částky 102 362 483,49 Kč, 
nedaňové příjmy 3 645 488,78 Kč, kapitálové 
547 734 Kč a přijaté transfery a dotace celkem 
5 691 369,76 Kč. Celkové příjmy rozpočtu města 
byly v roce 2021 o více než 5 132 000 Kč nižší než 
rozpočtové příjmy v roce 2020.

Ve srovnání s rokem 2020 došlo v roce 2021 k na-
výšení daňových příjmů, a to zejména díky vyšším 
příjmům ze sdílených daní v důsledku dodatečných 
plateb daně z příjmu fyzických a právnických osob 
odložených v souvislosti s výskytem pandemie 
onemocnění SARS Cov-2 a souvisejícími krizovými 
opatřeními. 

Podíl daňových příjmů na celkových příjmech 
rozpočtu města roku 2021 představuje 91,19 %, 
zatímco v roce 2020 činil podíl daňových příjmů 
na celkových příjmech rozpočtu města 79,06 %.

Nedaňové příjmy byly ve srovnání s rokem 
2020 mírně nižší a příjmy kapitálové se vrátily 
přibližně na úroveň před rokem 2020, v roce 

Srovnání příjmů a výdajů roku 2020 a 2021

v tis. Kč

2020 2021 Rozdíl

Příjmy

- daňové 92 805,9 102 362,5 + 9 556,6

- nedaňové 3 836,4 3 645,5  - 190,9

- kapitálové 2 181,5 547,7 - 1 633,8

- přijaté dotace 18 555,7 5 691,4 - 12 864,3

Příjmy po konsolidaci 117 379,5 112 247,1 - 5 132,4

Výdaje

- běžné výdaje 76 369,4 70 598,0 - 5 771,4

- kapitálové výdaje 39 170,1 21 798,3 - 17 371,8

Výdaje po konsolidaci 115 539,5 92 396,3 - 23 143,2

Saldo PaV po konsolidaci 1 840,0 19 850,8 + 18 010,8
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2020 byly kapitálové příjmy města výrazně vyšší 
v důsledku prodeje pozemků a dalšího dlouho-
dobého majetku, který se stal pro město nepo-
třebným.

Příjmy z přijatých transferů byly v porovnání 
s rokem 2020 výrazně nižší. Kromě neinvestič-
ního přijatého transferu ze státního rozpočtu 
v rámci souhrnného dotačního vztahu ve výši 
3 336 900 Kč na pokrytí části nákladů souvisejících 
s výkonem státní správy a transferu z Všeobecné 
pokladní správy SR na výdaje související s volbami 
do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR ve výši 
155 000 Kč získalo město Dubňany ze státního 
rozpočtu kapitoly Ministerstvo životního prostře-
dí neinvestiční dotaci ve výši 34 789,92 Kč, a to 
z prostředků OPŽP v rámci projektu „Revitalizace 
veřejné zeleně v Dubňanech“, který probíhal v le-
tech 2017 až 2019 a v roce 2020 a 2021 pokračoval 
následnou péčí o již vysazenou veřejnou zeleň. 
Z kapitoly Ministerstvo zemědělství ČR byla v roce 
2021 přijata dotace ve výši 92 335 Kč na hospo-
daření v lesích a z kapitoly Ministerstvo vnitra ČR 
v souhrnu 78 643 Kč na výdaje za uskutečněné 
zásahy JSDH Dubňany a na potřeby městské po-
licie. Zbylá část přijatých neinvestičních transferů 
byla určena pro příspěvkové organizace města 
Školní jídelna Dubňany 15 020,25 Kč z rozpočtu 
JMK v rámci projektu „Bezplatná strava dětem 
do škol v Jihomoravském kraji“ a Mateřská škola 
I a Mateřská škola II každá 349 176 Kč z rozpočtu 
MŠMT ČR v rámci projektu „Rovný přístup ke kva-
litnímu předškolnímu vzdělávání“. Ministerstvem 
financí byl městu Dubňany poskytnut jednorázový 
nenávratný příspěvek 1 310 329,59 Kč za období 
únor až květen 2021 určený ke zmírnění dopadů 
poklesu daňových příjmů obcí. 

K 31. 12. 2021 skutečně realizované výdaje činily 
92 396 309,48 Kč, tj. 83,98 % schváleného upra-
veného rozpočtu výdajů. Běžné výdaje rozpočtu 
města dosáhly částky 70 598 013,15 Kč, z toho 
výdaje na opravy, udržování a obnovu majetku 
města představovaly celkem 8 398 663,20 Kč, což 
je 89,10 % výše ročních odpisů. Kapitálové výdaje 
roku 2021 činily 21 798 296,30 Kč. Podíl kapitálo-
vých výdajů na celkových výdajích rozpočtu města 
roku 2021 představuje 23,59 %. 

Celkové výdaje rozpočtu města byly ve srovnání 
s minulým rokem nižší o více než 23 143 000 Kč. 
Běžné výdaje oproti roku 2020 poklesly o více než 
5 771 000 Kč, na těchto výdajích se kromě manda-

torních výdajů nejvyšší měrou podílela generální 
oprava městského koupaliště, která pokračovala 
i v roce 2021. 

Kapitálové výdaje města byly ve srovnání s ro-
kem 2020 nižší o téměř 17 372 000 Kč.

K nejvýznamnějším investicím roku 2021 patří 
vybudování chodníků na ulici Nádražní od pily 
do Jarohněvic a od Restaurace U Kanára po konec 
obce, dále zhotovení parkovacích stání v ulici Na 
Močidlech a na ulici Jos. Chludila, místní komunika-
ce a parkoviště u bývalého nádraží v Jarohněvicích, 
prodloužení místní komunikace v ulici Na Dílech. 
Investice do chodníků a komunikací ve městě do-
sáhly v roce 2021 výše 9 543 518 Kč. Na podzim 
loňského roku byla zahájena celková revitalizace 
přírodního areálu, která bude dokončena v po-
lovině roku 2022, a celkové náklady na tuto akci 
dosáhnou výše 32 500 000 Kč. V roce 2021 byly 
zahájeny také přípravné práce (projektové doku-
mentace, dokumentace pro územní a stavební 
povolení, zadávací řízení apod.) pro další investice, 
jejichž realizace je plánována na rok 2022 a roky 
následující.

Město Dubňany k 31. 12. 2021 vykázalo přebytek 
rozpočtu ve výši 19 850 766,55 Kč, tento přeby-
tek byl z části použit k úhradě roční předepsané 
splátky dlouhodobého investičního úvěru ve výši 
4 508 0000 Kč, zbylá část přebytku hospodaření 
města zůstává k použití pro rozpočtové období 
roku 2022. Zůstatek nesplacené jistiny úvěru k 31. 
12. 2021 je 24 777 000 Kč, stav finančních pro-
středků města Dubňany včetně přebytků minulých 
rozpočtových období je k rozvahovému dni 31. 12. 
2021 celkem 60 869 841,20 Kč.

V roce 2021 vykázalo Město Dubňany v rámci své 
hlavní činnosti výnosy ve výši 112 803 048,17 Kč, 
náklady 80 116 635,55 Kč, výsledkem hospodaření 
běžného účetního období je zisk 32 686 412,62 Kč. 
V rámci hospodářské činnosti, kterou představuje 
především pronájem bytového a nebytového fondu, 
město Dubňany vykázalo výnosy 8 747 816,50 Kč, 
náklady 8 666 534,96 Kč, výsledkem hospodaření 
je zisk ve výši 81 281,54 Kč.

V úhrnu město Dubňany za účetní období roku 
2021 hospodařilo se ziskem ve výši 32 767 694,16 Kč 
při celkových výnosech 121 550 864,67 Kč a celko-
vých nákladech 88 783 170,51 Kč.

Ing. Jana Grégrová
vedoucí finančního odboru 
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Revitalizace přírodního areálu

Celá stavba je členěna na osm stavebních ob-
jektů.

Hlavní pódium se zázemím – zděný dvou-
podlažní objekt s plochou střechou slouží jako 
zázemí pro účinkující. Dispozice objektu zůstane 
zachována, vnitřní prostory jsou navrženy k cel-
kové rekonstrukci (nové povrchy podlah, obklady 
stěn, zařizovací předměty, malby nátěry atd.) 
Je navržena nová fasáda s obkladem fasádními 
deskami v imitaci dřeva, bílou omítkou a soklem 
z pohledového betonu. Součástí fasády je také 
výměna oken za nové plastové v barvě antracit. 
Výrazným prvkem bude tmavé oplechování římsy, 
která spolu s obkladem v dekoru dřeva vizuálně 
propojí všechny objekty areálu.

Přírodní hlediště, cvičiště hasičů – přírodní hle-
diště je osazeno v mírném svahu naproti hlavního 
pódia. Tvoří jej stupně z prefabrikovaných beto-
nových dílců a sedáky z dřevoplastových desek, 
určených do exteriéru, v dekoru přírodního dubu. 
Betonové stupně jsou vždy nepravidelně na něko-
lika místech přerušeny jednoduchými, samostatně 
stojícími dřevěnými dvojsedáky z masivního mod-
řínu, které oživují dlouhé průběžné řady k sezení. 
Kapacita hlediště je cca 600 míst, v případě většího 
počtu návštěvníků lze využít k mobilnímu sezení 
i travnatý prostor mezi hledištěm a pódiem.

Cvičiště pro mladé hasiče je navrženo na volném 
zatravněném prostoru v sousedství stávajícího 
hřiště s umělým povrchem. Jeho vybavení tvoří 
mobilní prvky.

Kryté venkovní posezení, kryté ohniště – ven-
kovní posezení je navrženo u malého pódia mezi 
vzrostlými stromy. Tvoří ho jednoduché dřevěné 
pergoly (přístřešky). Součástí venkovního posezení 
je i obdobný přístřešek na obdélníkovém půdorysu 
např. pro pořádání rautů. Přístřešky jsou osazeny 
na zpevněné ploše z betonové dlažby. Ohniště 
bude situováno na volné ploše v sousedství pro-
storu ČSCH. Bude tvořeno vyvýšeným tělesem 
s kamennou obezdívkou. Ohniště bude kryto 
jednoduchým dřevěným altánem na šestiúhelní-
kovém půdorysu, který bude vybaven zavěšeným 
zákrytem z ocelového plechu s komínem pro od-
vod kouře nad střechu. Jak přístřešky, tak ohniště 
bude osvětleno.

Bufet a zázemí tenisového klubu – původní 
plechový hangár byl demolován. Na jeho místě 
vyroste nový zděný dvoupodlažní objekt s plo-
chou střechou. V přízemí jsou umístěny prostory 
rychlého občerstvení se zázemím (sklady, lednice, 

Od podzimu do letních měsíců probíhá investiční akce Revitalizace přírodního areálu. 
Na co se mohou obyvatelé Dubňan těšit?
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fasáda včetně výměny oken s použitím stejných 
prvků jako u ostatních objektů.

Oplocení prostor českého svazu chovatelů – 
prostor přiléhá k západnímu oplocení areálu. 
Jedná se o malou, samostatně oplocenou plochu, 
přístupnou z přírodního areálu. Plochu lze využívat 
k různým účelům, zejména skladovacím. Oplocení 
bude nahrazeno novým ze stejného materiálu 
jako stávající.

Napojení areálu na veřejnou kanalizaci – řešením 
je prodloužení kanalizační přípojky v areálu tako-
vým způsobem, aby bylo zajištěno odkanalizování 
všech objektů.

Venkovní oplocení areálu - stávající oplocení 
na západní a částečně jižní straně areálu je z be-
tonových panelů s ostnatým drátem, které bude 
odstraněno a nahrazeno ve stejné trase novým 
oplocením z prefabrikovaných panelů výšky 2,2m. 
Ze západní strany bude zřízena nová branka pro 
samostatný vstup do tenisového areálu.

Investiční akci pro Město Dubňany realizuje 
Stavební firma plus s.r.o. z Hodonína. Celková cena 
díla dosahuje 31,5 mil. Kč. 

MěÚ

hygienické zařízení, úklid). Výdejní okna bufetu 
jsou stejně jako u původního orientována k pódiu 
s parketem a jsou opatřena stahovacími roletami 
a krycí stříškou. V prvním patře je samostatně 
přístupné z tenisového areálu a je využito jako 
zázemí tenisového klubu. Jsou zde umístěny dvě 
šatny s hygienickým zařízením, klubovna, kuchyňka 
a úklidová místnost. Přístup do tenisového klubu 
je nově situován z cyklostezky. K fasádě objektu ze 
severní strany přiléhá stupňovitá tribuna, tvořená 
ocelovou konstrukcí a sedáky z recyklovaného 
plastu v šedé barvě. Mimo venkovní prostor je 
tribuna přístupná i z mezipodesty vnitřního scho-
diště vedoucího k tenisovým šatnám. Fasáda opět 
koresponduje s ostatními řešenými stavbami. 
Okna, dveře jsou v tmavě šedé barvě. Výrazným 
prvkem je opět tmavé oplechování římsy. Zásobo-
vání bufetu bude zajištěno ze stávající příjezdové 
komunikace uvnitř areálu.

Zájmové klubovny a WC pro veřejnost – původní 
WC a zázemí tenisového klubu. Část veřejných WC 
doznává v návrhu dispozičních změn, je doplněno 
WC pro invalidy a umístění úklidové místnosti. Zby-
lá část dispozice je přebudována na klubovny pro 
zájmové organizace s potřebným zázemím (WC, 
úklidová komora, kuchyňka). Navržena je nová 
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V Dubňanech se poplatek za základní nabídku 
kabelové televize nezvyšuje

Provozovatel kabelové televize v Dubňanech 
firma NOEL Hodonín přistupuje ve všech obcích od 
1. 4. 2022 k navýšení poplatku za základní nabídku 
z dosavadních 110 Kč na 150 Kč. Základní nabídku 
mají všichni uživatelé TKR, ostatní nadstavbové 
balíčky zůstávají v dosavadní výši. Jako důvody 
tohoto kroku provozovatel uvádí narůstající inflaci 
za poslední léta (poplatek se pět let neměnil), stále 
se zvyšující poplatky poskytovatelům televizních 
programů, ochranných autorských svazů i výkon-
ných umělců a v neposlední řadě extrémní zdra-
žování energií a technologií zajišťujících vysílání 
televizních a rozhlasových programů. Provozovatel 
dále zdůraznil, že současně se změnou poplatku 
bude aplikován bonus do základní nabídky v po-
době převedení HD programů z nabídky Basic HD 
a rozšíření o dalších šest programů. 

Podle uzavřené provozovatelské smlouvy je 
NOEL povinen projednat tento krok s majitelem 
sítě městem Dubňany. Rada města nezpochyb-
nila uvedené důvody, ale zároveň upozornila na 
dosavadní dlouhodobou vstřícnou spolupráci 
a z naší strany vždy pružný postup jak při budování 

kabelových rozvodů, tak pochopení pro potřeby 
provozovatele při modernizaci a rozšiřování sítě 
KTR. Z těchto příčin a s ohledem na vzrůstající 
inflaci, která doléhá zvláště na nízkopříjmové sku-
piny obyvatel, požádala rada města provozovatele, 
aby svůj záměr přehodnotil a zkusil najít postup, 
při kterém by alespoň na přechodnou dobu od 
navýšení upustil. 

Jsem rád, že mohu veřejnosti tlumočit kladné 
vyjádření nebo spíše vzkaz vedení firmy NOEL 
našim občanům, který otiskujeme v původním 
znění tak, jak jsem je obdržel:

Vážený zákazníku, na základě jednání vede-
ní města Dubňany se společností NOEL, s.r.o. 
o technické kvalitě sítě elektronických komuni-
kací, které jsou v současné době ve Vašem měs-
tě připraveny pro provoz vysokorychlostního 
internetu a digitálního vysílání televize, nebude 
prozatím provedena úprava cen za služby TKR. 

František Tříska
starosta města

Ilu
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Městský úřad informuje

K poplatkům za odpady

Na podzim loňského roku schválilo zastupi-
telstvo města novou obecně závaznou vyhlášku 
o místním poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství. Najdete ji na webových stránkách 
www.dubnany.eu. Tato vyhláška nabyla účinnosti 
1. ledna 2022.

Celková výše poplatku byla stanovena na 610 Kč. 
U domácností na sídlišti, využívajících městských 
kontejnerů, je celková částka 610 Kč navýšena 
o 24 Kč, celkem tedy činí 634 Kč za osobu a rok. 
Oproti předcházejícím vyhláškám se výše poplat-
ku nijak nezměnila. Splatnost tohoto poplatku za 
odpad je vždy za I. pololetí daného roku k 31. 3. 
a za II. pololetí vždy k 31. 8. daného roku.

Poplatek může být hrazen různými způsoby. Tím 
nejjednodušším je platba formou SIPO. U této for-
my placení občané jen nahlásí spojovací číslo SIPO 
a vždy v měsíci březnu a srpnu je jim daná částka 
za odpad stržena. Při placení SIPO na základě upo-
mínky již není odpad stržen a poplatek musí být 
uhrazen jiným způsobem. Druhým způsobem je 
úhrada poplatku formou poštovní poukázky. Tuto 
platbu lze provést na každé poště, nebo osobně 

na pokladně MěÚ Dubňany, kde je úhrada bez 
dalších poplatků za zpracování. Platba může být 
provedena i převodem na účet.

Městský úřad bohužel však zaznamenává větší 
nárůst poplatníků, kteří platbu za svoz komunál-
ního odpadu za předchozí roky stále neprovedli. 
Velkou měrou na nárůst dluhů za odpady měla 
pravděpodobně i pandemická situace a s ní spo-
jené restrikce v letech 2020 a 2021. 

Občané, kteří si nejsou jisti, zda mají poplatky 
za předchozí roky řádně zaplaceny, se mohou 
dotazovat na telefonním čísle 518 698 537, e-mail: 
poplatky@dubnany.eu nebo osobně na MěÚ 
Dubňany u p. Marty Blažkové.

Finanční odbor Městského úřadu Dubňany 
umožňuje všem poplatníkům, kteří mají vyšší 
dluh, dohodnout vhodnou formu splácení daných 
nedoplatků. Nemusí poté docházet k vyměřování 
daňových exekucí. 

Během měsíce března se lidem objeví ve schrán-
kách složenky za odpad za I. pololetí roku 2022 se 
splatností 31. března. Těm, kteří mají nastavenu 
úhradu ze SIPO, bude poplatek stržen v březnu 
2022.

Změny v pohřebnictví

Město Dubňany, které zajišťuje správu místního 
hřbitova, přistoupilo ke změnám v souvislosti s po-
hřebnictvím a konáním pohřbů, jež začaly platit od 
1. 1. 2022, a to především z personálních důvodů, 
kdy se dlouhodobě nedaří i přes opakovanou 
poptávku zajistit pracovníky splňující mj. zákonné 
požadavky na práci v této oblasti

Zásadní změnou je, že pro městský hřbitov 
v Dubňanech zajišťuje kopání hrobů, služby 
spojené s ukládáním ostatků do hrobu a obřady 
ve smuteční síni Pohřební služba Sobek & Fili-
povič, Masarykovo nám. 231, Kyjov, tel. číslo 
518 612 235. 

V praxi to znamená, že se pozůstalí, vyřizující 
pohřeb s uložením ostatků do země, dostaví na 
Městský úřad v Dubňanech, kde projednají zá-
ležitosti spojené s pronájmem hrobového místa 
a nájemní smlouvou. Následně osloví zvolenou 
pohřební službu, u níž si objednají potřebné úkony. 
Daná pohřební služba je pak povinna neprodleně 
oznámit Pohřební službě Sobek & Filipovič datum, 
čas konání pohřbu a další náležitosti spojené 
s provedením kopání hrobu.

Co se týká obřadů ve smuteční síni, tyto rovněž 
zajišťuje Pohřební služba Sobek & Filipovič Kyjov. 

I v tomto případě by měli pozůstalí vyřizující 
obřad navštívit matriku MěÚ Dubňany.
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Dotační okénko

Dotace jsou pravidelnou součástí příjmů roz-
počtu města Dubňany. V minulých letech bylo 
jejich přičiněním uskutečněno několik projektů. 
Intravilán města byl díky dotaci z Ministerstva 
životního prostředí „Revitalizace zeleně“ osázen 
vysokým počtem stromů, keřů a květin. S pomocí 
dotace z Ministerstva pro místní rozvoj bylo u zá-
kladní školy vybudováno nové Multifunkční hřiště. 

Během roku město žádá o dotace na obnovu 
a péči o lesní porosty či příspěvky na boj s ků-
rovcovou kalamitou a také na udržování čistoty 
na místních cyklostezkách. Tyto dotační tituly 
pravidelně vypisuje Jihomoravský kraj.

 V říjnu byla odeslána žádost o dotaci na vý-
stavbu lesní cesty, kterou vypsalo Ministerstvo 
zemědělství. Schválení této dotace již bylo přislí-
beno, a pokud vše dobře dopadne, měl by se tento 
projekt realizovat v letošním roce. Koncem roku 
2021 byly odeslány žádosti na opravu místních 
komunikací na Vrchním konci. Tuto výzvu vyhlásilo 
Ministerstvo pro místní rozvoj stejně jako výzvu na 
Technickou infrastrukturu, do které město Dubňa-
ny také zaslalo žádost o dotaci a to na vybudo-
vání technické infrastruktury u ČOV. Další žádost 
o dotaci byla odeslána na Ministerstvo obrany na 
opravu pomníku padlým v I. světové válce, který se 
nachází u hasičské zbrojnice. Rozhodnutí, zda byly 
tyto výzvy úspěšné, se očekává v 1. polovině roku. 
Během února budou odeslány žádosti na JMK a to 
na údržbu čistoty cyklostezek a na pořízení požární 
výstroje pro 3 hasiče ze sboru JSDH Dubňany. 
V blízké budoucnosti budou připravovány žádosti 
o dotaci na rekonstrukci sběrného dvora; na re-
konstrukci kabin FK Baník Dubňany; na vybavení 
učeben v základní škole a výstavbu fotovoltaických 
elektráren na vybraných budovách města.

Dotace ale nejsou jen zajímavým příjmem do 
rozpočtu obcí, ale tato možnost může zlepšit 
i finanční stránku u spolků či zájmových sdružení. 
Někteří již této možnosti v minulých letech využili 
a byli úspěšní. Z tohoto důvodu by měly tyto or-
ganizace sledovat stránky Jihomoravského kraje 
(https://dotace.kr-jihomoravsky.cz/), kde jsou 
dotace vyhlašovány vždy začátkem roku a nejsou 
tak náročné na administraci. Naleznete zde dotace 
na rozvoj kultury a sportu, ale také dotace pro 
vinaře, zemědělce, včelaře a jiné.

Místní občany budou zajímat spíše dotace pro 
fyzické osoby. Od 1. 9. 2022 vejde v platnost zákaz 
provozu kotlů 1. a 2. emisní třídy (budou moci být 
v provozu pouze kotle na tuhá paliva, které splňují 
minimálně 3. emisní třídu, tedy zpravidla s rokem 
výroby po roce 2000). Všem, kteří svůj starý kotel 
nevymění, hrozí vysoká pokuta! Co s tím? 

V 1. polovině letošního roku bude Jihomorav-
ský kraj ve spolupráci s Ministerstvem životního 

Významný podíl mají dotace na zvýšení úrovně 
vybavenosti Jednotky sboru dobrovolných hasičů 
v Dubňanech. V roce 2020 byla pořízena z dotací 
z IROP a Jihomoravského kraje nová velkoka-
pacitní automobilová stříkačka, v loňském roce 
město získalo dotaci od Ministerstva vnitra a od 
JMK na pořízení nového dopravního automobilu, 
průběžně jsou využívány dotace od Ministerstva 
vnitra na nákup hasicích bezpečnostních prostřed-
ků a nářadí.
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prostředí vyhlašovat v pořadí již 4. výzvu na 
Kotlíkové dotace. Výše dotace má činit 95 % na 
pořízení nového kotle. Cílem projektu je snížení 
emisí z lokálního vytápění domácností v Jihomo-
ravském kraji prostřednictvím výměny stávajících 
kotlů na pevná paliva za nové nízkoemisní zdroje. 
Dotace bude určena výhradně pro tzv. nízkopří-
jmové domácnosti, tzn., průměrný čistý příjem na 
člena domácnosti za rok 2020 nesmí překročit 
170.900,00 Kč. Bližší informace a dotazník, jehož 
vyplněním zvýšíte svou šanci v tomto dotačním 
titulu uspět, získáte na stránkách Jihomoravského 
kraje (www.jmk.cz -- dotace, granty – kotlíkové 
dotace). Možnost vyměnit si kotel s dotací budou 
mít i ostatní domácnosti. Ty dostanou až 50 % na 
výměnu neekologického kotle z dotačního pro-
gramu Nová zelená úsporám od Státního fondu 
životního prostředí (www.kotlikydotace.cz)

Mezi další oblíbené a užitečné dotace pro fy-
zické osoby jsou dotace vypsané Ministerstvem 
životního prostředí, konkrétně „Zelená úsporám“. 
Zde můžete získat dotaci na novostavbu domu, 
zateplení domu, výměnu kotle či kamen, na solární 
systémy; fotovoltaiku či rekuperaci. Pokud řešíte 
další využití dešťové vody, určitě Vám pomůže 
dotační titul „Dešťovka“. Bližší informace o všech 
těchto dotačních titulech včetně podrobného 

návodu, jak pokračovat v případě, že chcete žádat 
o dotaci, naleznete na webu https://novazele-
nausporam.cz Možností je hodně, a proto tyto 
stránky stojí za zhlédnutí.

MěÚ
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Z městské policie
Vážení spoluobčané, dnes bych Vám rád přiblí-

žil jednu z povinností Městské policie Dubňany 
zakotvenou v § 2 písm. i) zákona. č. 553/1991 Sb., 
o obecní policii, ve znění pozdějších předpisů. 

Jde o povinnost poskytnout Ministerstvu vnitra 
statistické údaje za předchozí kalendářní rok.

V roce 2021 zjistili strážníci Městské policie 
Dubňany celkem 343 přestupky. 

V příkazním řízení byly projednány celkem 
63 přestupky, uložením pokut v celkové částce 
43.470 Kč. 

Z toho bylo řešeno:
- 17 přestupků proti pořádku ve státní správě 

a přestupky proti pořádku v územní samosprávě
- 12 přestupků proti veřejnému pořádku
- 3 přestupky proti majetku
- 13 přestupků proti bezpečnosti a plynulosti 

provozu na pozemních komunikacích (mimo 
překročení nejvyšší povolené rychlosti) 

- 18 ostatních přestupků.

Příslušným správním orgánům byly oznámeny 
k projednání 2 přestupky a 276 přestupků vyřešili 
strážníci domluvou, zejména přestupky v souvis-
losti s nedodržováním vládních nařízení v souvis-
losti s pandemií Covid 19.

V uplynulém roce strážníci oznámili Policii ČR 
v deseti případech podezření ze spáchání trest-
ného činu.

Další činností městské policie bylo zjištěno 
23 záborů veřejného prostranství (nejčastěji se 
jednalo o palivové dříví či stavební materiál) 
a v této souvislosti i porušení oznamovací povin-
nosti, vyplývající z Obecně závazné vyhlášky Města 
Dubňany o místním poplatku za užívání veřejného 
prostranství. 

V roce 2021 bylo zjištěno a označeno dvanáct 
vraků motorových vozidel. Dále bylo zaevidováno 
28 nalezených věcí, především jízdních kol, mobil-
ních telefonů a klíčů. Strážníci dále odchytili 38 zví-
řat, šlo především o toulavé psy, ale odchyceno 
bylo i několik hadů, či papoušků. V neposlední řadě 
stojí za zmínku i fakt, že strážníci ve 29 případech 
vyjeli k případu společně s PČR či na základě její 
žádosti a zjistili 10 černých skládek.

Z výše uvedených statistických údajů je zřejmé, 
že došlo k mírnému nárůstu přestupkového jed-
nání na území města. Po vyhodnocení statistic-
kých údajů je Městská policie Dubňany nucena 
přistoupit k zpřísnění sankcí za zjištěné protiprávní 
jednání.
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Pro práci strážníků je i velmi důležitá pomoc 
občanů, kterým není lhostejný pořádek ve městě. 
Pro ilustraci uvádím několik událostí z poslední 
doby, které strážníci řešili. 

Pozorný občan oznámil hlídce, že se po městě 
pohybuje skupina mládeže, která vysypává odpad-
kové koše. Strážníci skupinu zastihli a zkontrolo-
vali. Dva mladíci se ke skutku přiznali a všechny 
odpadkové koše pod dohledem strážníků vrátili na 
své místo a znečištěné veřejné prostranství uklidili. 
Tento přestupek byl po zvážení všech okolností 
s mladíky dořešen v příkazním řízení uložením 
pokuty. Strážníci kontaktovali i rodiče mladíků, 
které o chování jejich dětí informovali. 

Další obdobným příkladem je událost, kdy ob-
čan telefonicky oznámil strážníkům, že za plotem 
jeho zahrady se pohybují podezřelé osoby. Na 
místě stálo vozidlo a u něj dva muži. Lustrací 
muže bez dokladů strážník zjistil, že dotyčný 
uvedl smyšlené jméno.

Ve vozidle se nacházelo velké množství nářadí 
(svářečka CO, úhlové brusky, pily a další). Muži 
strážníkovi tvrdili, že opravují vozidlo a čekají 
zde na kamaráda. Jelikož ani jeden z mužů nebyl 
držitelem řidičského oprávnění, byla na místo 
přivolána hlídka PČR, která si věc na místě pře-
vzala k šetření.

Další pozorný občan Městskou policii Dub-
ňany upozornil na podezřelého muže, který se 
pohybuje po ulici Hornické. Ve 23.15 hod. tele-
fonicky oznámil občan, že se kolem jejich bloku 
pohybuje feťák, který svítí baterkou do aut. Na 
ulici Hornické kontrolován muž s batohem, který 
nesl ruční svítilnu. Jednalo se o bezdomovce ze 
sousedního okresu, který tvrdil, že hledá v Dub-
ňanech kamaráda (nemohl si vzpomenout na 
jeho jméno). O pár dní později hlídka při noční 
kontrole města kontrolovala u multifunkčního 
hřiště téhož muže, který se zde pohyboval opět 
s baterkou. Muž hlídce tentokrát tvrdil, že má 
v Dubňanech rodinu. Neměl u sebe žádné věci. 
Při důkladné obhlídce místa nalezli strážníci 
v travnatém porostu mačetu. Nalezenou mačetu 
převezli strážníci na služebnu a sepsali úřední 
záznam o nálezu věci.

Další událostí, kterou městská policie řešila, bylo 
odevzdání podezřelé věci na sběrný dvůr (i přes 
předchozí upozornění na stránkách občasníku 
v loňském roce o nálezech podezřelých předmětů). 

Telefonicky oznámila obsluha sběrného dvora, 
že na sběrný dvůr přivezl jeden občan Dubňan 

podezřelý předmět, který údajně nalezl někde 
v kovovém odpadu. Na místě strážníci pojali po-
dezření, že by se mohlo jednat o munici. Hlídka 
požádala o součinnost PČR a společně místo 
uzavřeli. Na místo se dostavil policejní pyrotech-
nik, který konstatoval, že jde o část střely RPG 
a odvezl ji k odborné likvidaci.

Dalším případem, kdy strážníci zasahovali 
v součinnosti s PČR, bylo fyzické napadení ženy, 
ze strany jejího bývalého přítele. Telefonicky 
požádala o součinnost PČR při zákroku proti 
muži, který napadl svou bývalou přítelkyni. Ve 
chvíli, kdy policisté muži oznámili, že bude pro 
své protiprávní jednání umístěn do policejní 
cely, popadl ze stolu kuchyňský nůž a pětkrát se 
bodl do krku. Čtyři rány byly pouze povrchové, 
jedna hlubší. Strážníci muži nůž za použití chvatů 
odebrali a poskytli mu s policisty první pomoc. 
Na místo přivolána RZS, která muže odvezla do 
psychiatrické nemocnice.

Na závěr jeden kuriózní případ. Starší žena ode-
vzdala strážníkům mobilní telefon, který nalezla 
při procházce v lese. Strážníci zjistili, že se jedná 
o radiokontrolní zařízení, které umístili v lese 
pořadatelé právě probíhajícího orientačního 
závodu pro kontrolu závodníků. Strážníci nález 
předali organizátorům závodu, kteří věc umístili 
zpět. Tato událost naštěstí nijak nenarušila zdárný 
průběh závodu.

Přeji všem občanům našeho města klidné jarní 
dny.

Ladislav Ilčík
velitel Městské policie Dubňany
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V roce 1999 jsme společně oslavili 650. výročí 
první písemné zmínky-zprávy o vsi Dubňany, dříve 
Dolní Dubňany, kde se v listině připomíná, že Če-
něk z Lipé prodal Dubňany spolu s Jarohněvicemi 
a Mokronosy Smilovi z Letovic. Přesný letopočet, 
kdy vznikla ves, však nedovedeme určit. Písemných 
záznamů z této doby bylo poskrovnu a někdy se 
také z důvodu nepřesného záznamu názvy vesnic 
zaměňovaly. Co bylo v té době jasné a zřejmé, 
nám nyní z pohledu historie zdá se být nepřesné 
a práci historiků a badatelů ztěžuje. 

To samé platí i v případě Jarohněvic, části města 
Dubňany, kdy existují opodstatněné pochybnosti, 
zda se v nalezených záznamech opravdu jedná 
o Jarohněvice u Dubňan. Podobně jako pro Dubňa-
ny (Dolní Dubňany), existuje i pro Jarohněvice další 
obec se shodným jménem, tentokrát Jarohněvice 
5 km jižně od Kroměříže. 

Berme prosím tedy tyto řádky s lehkým nad-
hledem a rezervou, se zřetelem na vzdalující se 
nezaznamenané historické otazníky, a nechejme 

V srpnu uplyne 800 let 
od první písemné zmínky o Jarohněvicích

hledání pravdy a důkazů historikům a badatelům. 
Naše omezené zdroje ve formě knih a internetu 
jistě nebudou v jejich očích dostačující…

Jarohněvice, rázovitá poklidná část našeho 
města, žijící svým tempem v obklopení přírody. 
Lesy, louky, vodní plochy, domácí pospolitá nálada 
místních obyvatel i všudypřítomných zahrádkářů. 
To všechno jsou Jarohněvice, jejichž atmosféra 
v posledních letech ožila cyklostezkou spojující 
Mutěnice-Kyjov a jistě ještě ožije také novým vý-
znamným projektem v nedaleké lokalitě s názvem 
Ptačí park Kosteliska. Co ale možná někteří místní 
obyvatelé ani návštěvníci netuší, je to, jak historic-
ky zajímavá to byla lokalita a že se zde s největší 
pravděpodobností nacházela tvrz s farní osadou, 
o čemž svědčí některé zachovalé doklady. Kostel 
nebyl v každé obci a ta, která ho měla, patřila jistě 
mezi ty důležitější.

V tomto příspěvku se zaměříme na první docho-
vané zmínky a také umístění této osady. Obšírnější 

Mapka lokalizace zaniklých vsí v okolí Dubňan
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informace se dozvíte v knize “Dubňany, minulost 
a současnost moravskoslováckého města“, z které 
také čerpáme následující řádky, kde se touto pro-
blematikou zabývali dva místní rodáci, amatérští 
badatelé v oblasti historie, shodou okolností oba 
stejného jména, Ing. Václav Ilčík z Dubňan a Ing. 
Václav Ilčík toho času žijící v Brně.

Jarohněvice měly náležet už od roku 1131 ke 
spytihněvskému kostelu, ale teprve ve starších pra-
cích některých historiků se uvádí jako prokazatelné 
potvrzení stáří Jarohněvic listina olomouckého 
biskupa Roberta z 12. srpna 1222, jenž v Přítlukách 
udělil právo farní. Mezi svědky je podepsán – kro-
mě farářů z Podivína, Vrbic a Shegatu (Čejče) také 
Adolf, farář z Jarohněvic.

Originál zprávy byl původně uložen jako součást 
velehradské církevní dokumentace a její opis uvádí 
rejstřík pro obě obce s tímto názvem. Ani celý po-
drobný opis neposkytuje bližší vodítko a uvádění 
svědci jsou z území celé jižní Moravy. 

Osada Jarohněvice, zvané též Jaroňovice, Jaro-
novice – ve starých textech psána jako Jarohnye-
wicz, Jarohnyewiczie, Jarohnouiczie, popř. latinsky 
Gerenowitz, sehrála nemalou roli v historii našeho 
města. Jarohněvice byly už dříve samostatnou farní 
osadou, o čemž svědčí některé zachovalé doklady. 
Naleziště vsi s tvrzištěm po obou březích říčky 
Kyjovky bylo zřejmě kdysi Jarohněvicemi, nikoli 
Mokronosy, jak tvrdí určitá část odborné literatury. 

Ing. Ilčík (Brno) zmiňuje problém, který vznikal 
dříve s tím, že starší badatelé z XIX. století sice 
věděli z listinných důkazů o přítomnosti dvou obcí 
– Jarohněvic i Mokronos, ale někteří z nich jejich 
polohu mezi sebou libovolně zaměňovali, čímž 
na mnoho let zadělali na celkem slušný zmatek. 

Naleziště vsi s tvrzištěm po obou březích říčky 
Kyjovky je proto v části poválečné literatury XX. 
století považováno za Mokronosy, u kterých však 
podle listinných dokladů nebyl postaven kostel, 
jehož pozůstatky byly nalezeny v první čtvrtině XX. 
století na břehu řeky Kyjovky. Proto v současnosti 
už můžeme považovat téměř s jistotou toto nale-
ziště za kdysi zaniklé Jarohněvice a nikoli Mokro-
nosy. Potvrzení tohoto názoru nalezneme hlavně 
v popisu rybníků (od autora dr. Hurta), založených 
na hodonínském panství a v jeho okolí. 

Roku 1408 byl ve vsi dvůr, mlýn, tvrz a kostel. 
Další zprávy o vsi jsou z konce 15. století a nasvěd-
čují, že příčinou zániku vesnice byla stavba rybníků, 
píše v knize Zaniklé osady na Moravě v dobách 
feudalismu historik Vladimír Nekuda. 

Podrobněji uvádí, že v roce 1349 držel Jaro-
hněvice jistý Rathman, jehož vdova Bonka je 
prodala Smilovi z Letovic. Pro správu panství bylo 
nutné vytvořit správní centrum, takže když v roce 
1408 Hynek z Ronova a Letovic prodal Jarohněvice 
Vítoslavovi z Voděrad, tak se v zápise uvádí vesnice 
s tvrzí, kostelem, dvorem a mlýnem. Po husitských 
válkách byl držitelem Jan Rybníček ze Zdislavic, 
který po svém zadlužení byl nucen panství i s tvrzí 
přepustit Václavu Sudlicemu. Od něho je vykoupil 
král Ladislav, který Jarohněvice v roce 1453 daroval 
Jindřichovi z Lipé. V zápise z roku 1464 se pro svou 
poměrně velkou plochu označuje tvrz jako hrad. 

Roku 1491 dal klášter sv. Tomáše v Brně souhlas 
k zatopení několika gruntů šardických v důsledku 
zvýšení hráze rybníka u Jarohněvic. Rok nato se 
podle Nekudy hovoří již o pusté vsi a náhradě 
pozemků. Po zpustnutí zůstal zmíněný dvůr, svého 
času jeden z největších na Moravě, a také mlýn.

...zaniklá tvrz a vesnice Jarohněvice (celkový pohled 
od Kyjova). Autor ing. Josef Bálek, Ústav archeologické 
památkové péče, Brno

Detail tvrziště. Autor ing. Josef Bálek, Ústav archeolo-
gické památkové péče, Brno
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Tvrz definitivně zanikla v roce 1496 po jejím 
odprodeji městu Hodonín Vilémem z Pernštejna. 
Rovněž tvrziště v důsledku zemědělské činnosti 
povrchově zaniklo, ale díky Ing. Miroslavu Bálkovi 
(†2003), průkopníku tzv. letecké archeologie je 
tvrziště zachyceno s poměrně velkou přesností. 
Vidět je čtyřboký centrální pahorek o rozměrech 
22 x 23 m, okružní příkop 9-12 m široký a násep 
napojující se na jižní pětiboké předhradí. Celý areál 
měl přibližně rozměry 75 x 125 m, proto se někdy 
označoval i jako hrad. 

Na základě těchto dostupných poznatků leží 
současné Jarohněvice zřejmě poblíž tzv. jarohně-
vického dvora pod hrází stejnojmenného rybníka. 
Hospodářský dvůr by snad mohl být totožný 
s někdejším svobodným dvorem Mlýnem, patřící-
mu k původní a později zaniklé vsi podél Kyjovky 
a který je doložitelný v listinných materiálech. Hos-
podářský dvůr, založený vrchností, je na dnešním 
místě situován minimálně od roku 1576.

Opět si musíme připomenout, že rybník byl 
v minulosti daleko větší a sahal až po bývalou tvrz. 
Hospodářský dvůr tehdy nemohl být postaven 
jinde než tam, kde se nacházel zdroj energie pro 
mlýn, tedy pod hrází rybníka. Na tehdejší mlýn, 
později lihovar pod hrází, byla svedena voda 
zároveň jak propustí z rybníka, tak i mlýnským 
náhonem, zvaným „Müllbach“. 

Přibližně dvě stě let existovaly ještě Jarohněvice 
jako pustá ves s pozemky. Kolem roku 1682 při-
padla část pozemků Hovoranům a Mutěnicím. 
V dalších letech parcelace pokračovala. Zmíněné 
obce získaly další pozemky. Velká část připadla 
také Dubňanům.

V souladu s těmito všemi údaji nelze dnešní 
Jarohněvice ztotožňovat s Jarohněvicemi minulých 
století. Moderní Jarohněvice v současné podobě, 
jako městská část Dubňan, byly obyvatelstvem po-
síleny hlavně v době rozmachu sklářství v poslední 
čtvrtině XIX. století.

V závěru popřejme Jarohněvicím již ne z pohledu 
historie, ale v rámci budoucnosti spoustu dalších 
let, či lépe století rozkvětu, a jejím obyvatelům 
spokojenost a poklidné žití. 

Zdroj: 
kniha „Dubňany, minulost a současnost moravsko-
slováckého města“, autoři: Ing. Václav Ilčík Dubňany, 
Ing. Václav Ilčík Brno
kniha: Zaniklé osady na Moravě v dobách feudali-
smu historik Vladimír Nekuda
archeologické poznatky - Ing. Miroslav Bálek, geo-
det a archeolog

Současný pohled na Jarohněvice
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V krátkosti

Nová Lávka pro pěší a cyklisty 
u hodonínské zoo

Lidé, cestující směr Břeclav 
jistě nad hlavami zaznamenali 
nový most křižující tuto silnici. 
Především z důvodu bezpečnosti 
zde byla zbudována Lávka pro 
pěší a cyklisty, a to v místě, kde 
se nebezpečně kříží stezky u zoo 
se silnicí I/55. 

Lokalita u zoo je turisticky vel-
mi frekventovanou částí města, 
a právě tudy procházejí cyklotra-
sy křižující hodonínskou Dúbra-
vu. Vždy je však nutné překonat 
i silnici I/55, kde se v minulosti 
stalo několik tragických nehod. 
Místo je vyhledáváno nejenom 
maminkami s kočárky, ale je 
i výchozím bodem pro sportovce 
a cyklisty směřující do Bojanovic 
nebo Mutěnic. 

Stavební práce byly zahájeny 
v září minulého roku úpravou 
terénu a nezbytného kácení 
dřevin. Následovala výstavba 
opěr, středního pilíře a postupné 
budování náspů včetně prací na 
propustku. Poté byla osazena 
samotná nosná konstrukce dře-
věné lávky. Závěrečná etapa spo-
čívala v dodělání asfaltové stezky 

a letos na jaře se zde počítá ještě 
s výsadbou stromů a zeleně. 

Z důvodu plánované dálnice, 
jejíž termín není zatím znám, 
je lávka vedena jako stavba 
dočasná, případně víceúčelová 
a nadčasová. Skládá se ze dvou 
segmentů, které se dají rozdělat 
a plán jejího využití je třeba v Ry-
bářích (Hodonín) přes staré rame-
no Moravy. Zhotovitelem stavby 
byla na základě výběrového řízení 
společnost SWIETELSKY stavební, 
s.r.o. a celková náklady stavby 
dosáhly částky 27,039 mil Kč. 

Změna poplatku za parkování 
Nemocnice Kyjov

Od 1. února 2022 si zájemci 
o parkování na dolním odstav-
ném parkovišti Nemocnice Kyjov 
připlatí 10 Kč a to především 
z důvodu navýšení cen elektrické 
energie. Celkový jednorázový 
poplatek je tedy 50 Kč. Lze ho 
uhradit i bezhotovostně a par-
kování není časově omezeno. 
Ceník parkování přímo v areálu 
nemocnice se ale nemění.

Parkovné v areálu nemocnice:
0–30 minut bezplatné
30–60 minut 50 Kč
každá další započatá hodina 
50 Kč
maximální výše parkovného 
250 Kč

Parkovné na odstavném parko-
višti od 1. 2. 2022:
jednorázový poplatek 50 Kč

Při ztrátě parkovacího lístku 
uhradí řidič 250 Kč.

Plán dopravních cest a parkovacích ploch

Odstavné 
parkoviště

Vjezd

Výjezd

Parkovací 
plochy
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JSDH Dubňany v roce 2021

Jednotku tvoří: velitel Ing. Příkaský Petr, veliteli 
družstva jsou Ing. Hřiba Jiří, Kutálek Lukáš, Osmani 
Blerand a Švagerka Pavel, strojníky Biegun Patrik, 
Čaňa Jan, Ševela Tomáš a Šťastný Lukáš, hasiči 
Čaňa Martin, Grufík Adam, Hanák Zdeněk, Ing. 

Kmětík Jaromír, Krbková Rudolfa a Opavský Jan, 
hasič technik Krbek Hubert.

Počet událostí, kterých se jednotka zúčastnila:

Ostatní mimořádné události  
(epidemie, nákazy a jiné) 6
Ostatní pomoc 2
Planý poplach 2
Požár 15
Technická pomoc 8

Celkem za jednotku 33
Celkem čas  16 dnů 35 minut

Kromě Dubňan zasahovala jednotka v Hodoníně, 
Lužicích, Mikulčicích (308 hodin), Dolních Bojanovi-
cích, Moravské Nové Vsi, Mutěnicích, Ratíškovicích, 
Rohatci a Vracově.
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Co nového ve školce na sídlišti?
Kopretinky

V minulém školním roce odešly do zaslouženého 
důchodu naše dvě učitelky, kolegyně Maruška 
Šupálková a Liduška Grufíková. Jejich srdce ale 
stále bije pro naši školku a tak jsme pro ně od září 
vymysleli projekt Kopretinky – edukativní skupinky 
pro předškoláky. Zábavnou formou tak mohou 
naše kolegyně, které mají bohaté zkušenosti 
s přípravou předškoláků na školu, rozvíjet s našimi 
předškoláčky dovednosti, znalosti potřebné pro 
školní zralost. 

A co se tedy v Kopretinkách děje?
Paní učitelky si pro děti v rámci Kopretinek 

jednou týdně v odpoledních hodinách připravují 
lokomoční pohybové činnosti, smyslové a psycho-
motorické hry, hudebně pohybové hry, artikulační, 
řečové, dramatické, tvůrčí aktivity, podněcující tvo-
řivost a nápaditost dítěte, jeho estetické vnímání 
i vyjadřování. S hudebním doprovodem p.uč.Her-
kové se v Kopretinkách nacvičuje i malý muzikálek.

Zpívá celá školka
Do velkolepé show „Zpívá celá školka“ se zapojila 

opravdu celá školka, od ředitelky, přes učitelky, 
asis tentky, školnici i uklízečku. Programem pro-
vázela Halina Pawlowská. V porotě zasedly stálice 
naší pop music např. Hana Zagorová i hvězdy 
světového formátu (Tina Turner nebo Amy Wine-
house). Richard Genzer i rapper Gipsy naše děti 
pořádně rozdováděli. Jako vzácného hosta jsme 
přivítali v show herečku Elišku Balzerovou. Aťka 
Janoušková nakonec nedorazila kvůli nemoci. Šest-
náct zpěváčků, kteří vzešli z třídních kol, zazpívalo 
ve finále. Bylo z toho hodně radosti a smíchu a o to 
šlo v naší show především. 

Radost z naší práce
Velmi nás těší zpětná reakce od rodičů našich 

dětí. Naposledy jsme ji dostali od maminky Aličky, 
žačky 3. B, která nám napsala krásný email:

„Posílám Vám fotky mojí školačky. Vaše přípra-
va na školu byla perfektní. Alička se výborně učí, 
školu má ráda, navštěvuje rukodělný a keramický 
kroužek a těší se dobrému zdraví. Distanční výuku 
také zvládla a snad se tak dobře daří i Vám.

Rády vzpomínáme na Vaši školku na fotkách 
a videích. Na oslavě 9. narozenin Aličky jsme si na 
PC pouštěly videa ze školky, muzikálek Sněhurka 
a sedm trpaslíků, Námořnickou noc, Pasování na 
prvňáky, procházely jsme fotky z výletů a bylo to 
pro nás všechny velmi dojemné 

S úsměvem vzpomínáme a zdravíme všechny 
paní učitelky i paní uklízečky.“
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Také maminka Zoe Maňákové nás potěšila. 
Poslala obrázek, jak si její dcera (žačka 1. třídy) 
vzpomněla v družině na naši školkovou hymnu.

Tak doufáme, že se u nás budou dobře cítit 
i nové děti, které letos přijdou k zápisu do naší 
mateřské školy.

Zápis do školky
Zápis do mateřské školy na školní rok 

2022/2023 plánujeme na čtvrtek 5. května 2022. 
Pokud to epidemiologická situace dovolí, rádi 
se uvidíme s novými dětmi i jejich rodiči. Pokud 
nedovolí, zápis proběhne v distanční podobě celý 
první květnový týden 2. - 6. 5. 2022. Více informací 
najdete na webu www.msdubnany.cz. Na stejné 
adrese se můžete podívat na videoprohlídku škol-

ky, nahlédněte do fotogalerie, jak to v naší školce 
chodí, a pročtěte si nejčastější dotazy ohledně 
zápisu, které zodpovídáme na našem webu. Po-
kud se potřebujete individuálně na cokoliv zeptat, 
můžete se obrátit na ředitelku školy telefonicky 
(518366606), ráda se vám bude věnovat.

A ve školce je především veselo. Učitelka se ptá 
dětí, co je nejkrásnější na jejich babičce. „Moje 
babička má strašně krásné jméno,“ chválí se je-
den chlapec. „Jak se jmenuje,“ zajímá se učitelka. 
„Šrámková,“ odpoví.

Krásné voňavé jaro našim dětem, jejich rodinám 
i všem občanům našeho města přeje 

Jana Ilčíková
ředitelka Mateřské školy I Dubňany

Školní rok v naší MŠ „Bublinka“
Letošní školní rok 2021/2022 jsme v Mateřské 

škole II, Ke Koupališti zahájili 16. září již tradiční, 
zahradní dýňovou slavností pro děti a jejich nejbliž-
ší. Za příjemného slunečného počasí děti soutěžily 
v různých sportovních disciplínách, zaskotačily 
si na skákacím hradě, s rodiči opékaly špekáčky 
a ochutnávaly rozličné dýňové a bramborové po-
choutky připravené jejich maminkami. Venkovní 
prostory naší školičky jsme s dětmi vyzdobili 
kreativními dýňovými strašáky vyrobenými dětmi 
za pomoci rodičů.

V podzimním období jsme pokračovali tak, jako 
v předchozích letech ve sportovních hrách v rámci 
projektu Školky v pohybu. Předškolní děti také 
absolvovaly plavecký kurz v areálu Lázní Hodonín. 
Vedení a trenéři fotbalového klubu Baník Dubňany 
zorganizovali pro děti úžasné sportovní dopole-
dne na hřišti s umělým povrchem. Rozšířili jsme 
nabídku nadstandardních aktivit o nový kroužek 
pro starší děti „Angličtina v pohybu“ pod vedením 
paní učitelky Jany Křižkové.

Dětem jsme zpestřili vzdělávací nabídku několika 
divadelními nebo loutkovými představeními přímo 
ve školce a hudebním divadlem „Tetiny“ v Kultur-
ním domě. V prosinci k nám přišli na návštěvu tři 
vzácní hosté „Mikuláš, anděl a čert“. Přinesli dětem 
dárečky a poutavé vyprávění. V předvánočním 
čase si děti užily vánoční besídky ve svých třídách, 

bohužel bez účasti rodičů z důvodu zhoršené epi-
demiologické situace.
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Od ledna 2022 plně využíváme nově vybave-
nou polytechnickou třídu, která vznikla z bývalé 
prádelny v zadní části hospodářského traktu. Celý 
týden se zde střídají všechny třídy, jak starších, tak 
i mladších dětí dle daného rozpisu. Mají možnost 
tvořit výrobky z různých přírodních i technických 
materiálů, volně je kombinovat podle své fantazie 
a představivosti. Navlékají korálky, pracují s drá-
tem, textilem, dřevem, zatloukají hřebíky. Mohou si 
vyzkoušet práci s opravdovým nářadím na ponku 
a truhlářské dílničce, např. vrtání, řezání. Mají 
k dispozici pultovou polytechnickou stavebnici 
k sestrojení kladek, jeřábů a různých konstrukcí 
pomocí šroubů, matic, ozubených kol apod. Mladší 
děti si zkoušejí svou zručnost na interaktivním 
panelu – otevírání různých druhů zámků, ovládá-
ní vypínačů, barevných světel, hra na zvonkohru 
a provlékání šňůrek. Děti si mohou postavit dům 
z opravdových, ale malinkých, keramických cihel. 
Učí se manipulaci s nářadím, protipohyb při šrou-
bování, rozvíjejí svou prostorovou představivost 
i své smyslové vnímání při práci s nejrůznějšími 
materiály. V polytechnické třídě si děti mohou 
také vyzkoušet práci s výpočetní technikou tzv. 
Sweet boxem. Na velké plošné obrazovce luští 
hádanky, procvičují se v barvách, počtech, prosto-
rové orientaci, posilují svou zrakovou či sluchovou 
pozornost. Myšlenka vybudování polytechnické 
třídy se zrodila již před dvěma lety, kdy všechny 
naše učitelky absolvovaly školení „Polytechnické-
ho vzdělávání dětí předškolního věku“. Postupně 
jsme vybavili třídu vhodnými pomůckami a novým 
nábytkem. Vzdělávání v této oblasti jsme zahrnuli 
do našeho nového Školního vzdělávacího pro-
gramu a snažili jsme se ve všech třídách v rámci 
možností polytechniku realizovat. Podle ohlasů 

našich dětí a jejich rodičů se polytechnická třída 
velmi líbí a děti se na pobyt v ní těší. Naší snahou 
je, co nejvíce se této oblasti dál věnovat, protože 
vede ke zdokonalování praktických dovedností, 
což podporuje sebevědomí a důvěru dětí ve vlastní 
schopnosti a nezávislost.

V průběhu měsíce ledna absolvovali naši 
předškoláci společně se svými rodiči program 
„Prvňáček“ pod vedením našich učitelek. Rodiče 
měli možnost vidět své děti, jak se připravují na 
vstup do školy, co všechno už umí, co je potřeba 
procvičovat. Na téma školní zralosti navázala také 
informační schůzka s rodiči předškolních dětí za 
účasti paní učitelek budoucích prvních tříd ze 
Základní školy v Dubňanech a ředitelky Pedago-
gicko-psychologické poradny v Hodoníně Mgr. 
Jany Taptičové. V přípravě dětí na školní docházku 
budeme pokračovat (pokud to epidemiologická 
situace umožní) pravidelnými dopoledními návště-
vami dětí v Základní škole Dubňany. Předškoláci se 
seznámí s prostředím základní školy a pod vede-
ním paní učitelek prvních tříd budou dál rozvíjet 
všechny své znalosti a dovednosti k úspěšnému 
vykročení do první třídy.

Na jaře nás čeká několik příjemných společen-
ských akcí. S dětmi a jejich rodiči oslavíme 40. 
výročí otevření naší mateřské školy, Den matek, 
Den dětí a v červnu se slavnostně rozloučíme 
s našimi předškoláky.

Z důvodu zajištění bezpečnosti všech dětí, za-
městnanců, ale i ochrany majetku, bude v co nej-
kratší době instalován nový bezpečnostní a kame-
rový systém. Hlavním cílem těchto bezpečnostních 
opatření je bezpečnější pobyt dětí ve školce, jejich 
předávání jen pověřeným osobám a zamezení ne-
žádoucímu kontaktu s cizími osobami. V letošním 
roce proběhne také renovace naší školní zahrady, 
především nevyhovujících herních prvků. Snahou 
nás všech je přeměnit naši školní chátrající zahradu 
v inspirativní místo pohody a radosti, podněcující 
děti k pohybovým aktivitám, poznávání okolního 
světa a zpříjemnění pobytu ve školce. 

Za kolektiv zaměstnanců MŠ II Dubňany,
Ing. Hana Chládková, ředitelka školy
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Z knihovny
Rok 2021 začal plnou uzavír-

kou nejen knihoven, ale v pod-
statě celé republiky. Bohužel 
pandemie Covid-19 v celé své 
síle vstoupila do druhého roku. 
Opět se to odrazilo na provozu 
knihovny a také na celkových 
výsledcích. Naše knihovna byla 
plně uzavřena do 15. února. Od 
16. února bylo otevřeno pouze 
výdejové okno, kde si čtenáři 
mohli půjčit předem objednané 
knihy. Teprve 10. května knihov-
na obnovila plně svůj provoz.

V celkových číslech se uzavírka 
a pozdější menší zájem, hlavně 
u dětí, projevila.

Celkem se půjčilo 16 549 knih 
a periodik. Počet čtenářů byl 
491, z toho 117 dětí do 15 let. 
Bylo zapsáno 517 nových knih 
a vyřazeno 82 knih. Celkově bylo 
uskutečněno 38 akcí. S většinou 
z nich jsem vás již seznámila 
v minulém čísle. Poplatky byly 
stejné jako v minulém roce a ote-
vírací doba byla 29 hodin týdně.

Na závěr bych ráda napsala 
ještě několik slov. Většina z vás 
již ví, že od dubna letošního 
roku se loučím se svou profesí 
knihovnice. Nebyla to profese, 
bylo to poslání a radost. V této, 
pro mne, úžasné práci jsem 
strávila necelých 44 let. Nejprve 
v knihovně v Hodoníně, po-
tom v Ratíškovicích a od roku 
1986 trvale tady, u nás. Zažila 
jsem mnoho, nejprve v roce 
1998 stěhování z druhého pa-
tra budovy bývalého úřadu do 
dnešních prostor. Bylo to složité, 
hektické, ale povedlo se. Potom 
v říjnu roku 2000 začalo vkládání 
všech knih do počítače. Trvalo 
to necelé dva roky a od roku 

2002 je veškerá činnost plně 
automatizovaná. V roce 2015 se 
začala psát úplně nová historie. 
Proběhla rekonstrukce celé bu-
dovy ZUŠ včetně knihovny. Bylo 
úžasné, že poslední knihu jsem 
ve staré knihovně půjčila 8. dub-
na a první knihu v nové nádherné 
knihovně 8. října. Půl roku stačilo 
na vystěhování, bourání, násled-
nou rekonstrukci, výrobu nového 
nábytku, úklidu. A potom finále: 
rozdělení a uložení knih do regá-
lů. Byla to únavná, ale příjemná 
práce. Jsem ráda, že máme jednu 

z nejhezčích knihoven na okrese. 
A za to bych chtěla poděkovat 
všem, kteří se o to zasloužili.

A děkuji také všem mým stá-
lým čtenářům, kteří pravidelně 
navštěvují knihovnu. Děkuji také 
těm, kteří se po letech vrátili. 
Děkuji i těm, kteří teprve hledají 
svou cestu ke čtení. Přejí vám 
všem hodně krásných knih a pří-
jemných zážitků z četby. Děkuji 
všem, s kterými jsem celou tu 
dobu spolupracovala. Základní 
a mateřským školám, Kulturnímu 
a informačnímu centru a v nepo-
slední řadě vedení městského 
úřadu, které mně vždy vyšlo 
vstříc. 

Nové paní knihovnici přeji, aby 
se jí práce líbila, byla spokojená 
a knihovna se jí stala druhým 
domovem tak jako mně. Hodně 
štěstí…!

Slavomila Dohnálková
knihovnice
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Za vším hledej ženu 

Pavel Valčík, hovoranský ro-
dák, zahájil 30. ledna v zaplněné 
výstavní síni KIC svoji dosud 
obsahově největší prezentaci děl 
s názvem „Za vším hledej ženu“. 
Vernisáž byla také příležitostí ke 
slavnostnímu odhalení nové so-
chy pojmenované Stydlivá dívka. 

Autor už jako malý kluk rád 
modeloval a tvořil drobné posta-
vy z plastelíny. Před pár desítka-
mi let se vyučil zámečníkem na 
hornickém učilišti v Dubňanech 
a také na dole pracoval. Ale tato 
záliba mu zůstala. A k materi-
álům, z nichž dokáže tvořit, lze 
tedy připočíst i kov. Ani u toho 
ale nezůstalo a pan Valčík se čím 
dál víc zajímal o další použitelné 
suroviny. Jeho prvními sochař-
skými pracemi byly malé sošky 
a plastiky ze sádry a hlíny, to se 
psal rok 1985. 

Postupem času se dopracoval 
k novému materiálu, který ho 
svými vlastnostmi natolik zaujal, 
že u něj setrval. Podle jeho slov 
je nevšední krásy, a zároveň také 
velmi náročný na zpracování. 

Jedná se o beton, který se po-
stupně vrství na základní kostru 
a prokládá mřížkovým tkanivem 
ke zpevnění. Své představy pan 
Valčík zhmotňuje v realistické 
podobě a věnuje se především 
figurální tvorbě, v níž mu je 
velkým vzorem Matyáš Bernard 
Braun se svými sochami ctností 
a neřestí. 

V současnosti pracuje kromě 
betonu také s umělým mramo-
rem a věnuje se tvorbě medailí. 
Na výstavě jsou k vidění medaile 
s vyobrazením prvního česko-
slovenského prezidenta T. G. 
Masaryka nebo básnířky Elišky 
Krásnohorské. 

Sochařská díla jsou vystavena 
především externě, to znamená, 
že musí mít konstrukci odolnou 
nepřízni počasí. I s touto výzvou 
si pan Valčík poradil a tvoří sochy 
duté, dýchající pomocí skrytých 
větracích otvorů. Se svými díly se 
autor velmi nerad loučí, a proto 
jich většina zůstává na jeho za-
hradě, i přes to, že je o ně velký 
zájem. Najdeme ale také několik 
výtvorů, které zdobí okolní obce. 
Jmenujme například památník 
čestného občana T.G. Masaryka 
v Hovoranech před obecním úřa-
dem; kapličku svatého Urbana, 
patrona vinařů v areálu vinných 
sklepů „Podkova“ v Hovoranech 
nebo památník T.G. Masaryka 
v areálu Základní školy Čejč. 

Zajímá vás, jestli jsou sochy 
dívek čistě projevem autorovy 
představivosti, nebo mu stály 
jako předlohy reálné ženy? Pan 
Valčík prozradil, že siluety sku-
tečně tvoří podle živé předlohy, 
výjimkou je ale výraz obličeje, ten 
už dotváří podle sebe. Najděte si 
i vy v této náročné době čas na 
kulturní zážitek a zajděte se o je-
dinečnosti, kráse a rozmanitosti 
tvorby pana Valčíka sami pře-
svědčit na výstavu, která bude 
k vidění v Kulturně informačním 
centru našeho města do konce 
března.

Renáta Prucklová
studentka MU Brno
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O aktivitách KIC
Tradice oslav Halloweenu je oblíbená přede-

vším u dětí, ať už školních nebo těch ve školkách. 
Kulturní a informační centrum se rozhodlo pro ty 
nejmenší změnit svůj dvůr ve strašidelné místo, 
kam si v sobotu 30. října mohly přijít děti v nej-
různějších maskách zasoutěžit a zadovádět. Kromě 
soutěží tu na ně čekala i stezka odvahy do tajem-
ného sklepení, kde bylo jejich úkolem osvobodit 
zakletou čarodějnici Helouvínu. Podle ohlasů se 
dětem nejvíce líbilo hledání zombíkových zubů, 
metání dýní a děsivé strašení. 

V pátek 5. listopadu přijel do Dubňan po delší 
době Ochotnický divadelní spolek Svatopluk 
z Hodonína. Tentokrát publiku nabídl detektivní 
komedii Osm žen. Děj se odehrává během jedné 
prazvláštní noci, kdy se osudy těchto osmi žen 
náhle protnou. Pán domu je zabit a amatérské 
vyšetřování rozpoutá mohutné provětrávání ro-
dinného špinavého prádla. Vychází najevo šokující 
tajemství. Klubko polopravd a lží se zaplétá čím dál 
víc. Hru plnou napětí i lehké nadsázky se skvělými 
hereckými výkony vidělo asi 50 diváků.

Už podruhé se v loňském roce zapojili občané 
Dubňan do sbírky pořádané Diakonií Broumov. 
Ve dvoře Kulturního a informačního centra se tak 
v průběhu listopadu shromáždilo více jak 150 pytlů 
s šatstvem i dalším nejrůznějším vybavením pro 
domácnost určeném lidem v sociální nouzi. 
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Slavnostní vernisáží za přítomnosti umělce 
byla 14. listopadu zahájena výstava obrazů dub-
ňanského rodáka Ing. Jana Hladkého. Jednalo se 
o prodejní výstavu, která trvala do 18. prosince, 
k vidění byly malé miniatury i velká plátna. Příle-
žitost využilo poměrně hodně zájemců a tak se 
díla devadesátiletého malíře zřejmě ocitla „pod 
stromečkem“ ve spoustě domácností.

O třetím adventním víkendu vystoupili v sále 
kulturního domu členové hudebního uskupení 
Štěpánští koledníci, což jsou zpívající a hrající mu-
zikanti z Prušánek a Dolních Bojanovic. V loňském 
roce úspěšně dokončili nové CD s názvem „Nastal 
přeradostný čas“ a pod tímto názvem proběhl 

i koncert v Dubňanech. Na programu byly koledy 
z jejich staršího repertoáru i novější a všechny se 
u publika setkaly s příznivým ohlasem.

Jedenkrát měsíčně je možnost navštívit promí-
tání v sále kulturního domu. Kinokavárna nabízí 
české filmy, a tak v říjnu diváci viděli Šarlatána, 
v listopadu film Jedině Tereza, vánočně se v pro-
sinci naladili při Přání Ježíškovi, v lednu se promítal 
Zbožňovaný a v únoru pak Kurz manželské touhy. 
K filmovému zážitku si návštěvníci pokaždé mohou 
dopřát kávu, či jiný nápoj a něco dobrého k tomu. 

MěÚ
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Herecký talent z Dubňan

Kryštof oslavil v lednu dvanácté narozeniny. Že 
má rytmus v těle, bylo znát už od malička. V dět-
ském centru Srdíčko s paní učitelkou Lenkou Kůři-
lovou začal s chutí zpívat a tancovat. Prezentoval 
se tak následně i v mateřské školce, v úspěšném 
muzikálovém představení Šípková Růženka, pod 
vedením učitelek Lidušky Grufíkové a Anežky 
Herkové si zahrál roli prince.

Kryštof v kolektivu vyniká svou výřečností a ko-
mediálním vystupováním, je rád středem pozor-
nosti, umí zaujmout. Žák 5. třídy ZŠ Dubňany, ob-
líbený v kolektivu, kamarádský, citlivý, navštěvuje 
ZUŠ v Dubňanech, obor zpěv a ZUŠ Hodonín, obor 
herectví. Velký zážitek z natáčení mu přinesl projekt 
O dva kroky zpět, studentský krátkometrážní film, 
pod vedením budoucího režiséra Filipa Kratochvíly 
z Dubňan. Zahrál si v něm s třemi dalšími chlapci 
s dubňanské základní školy.

Třetím rokem navštěvuje herecké a taneční po-
bytové tábory, kde si ho všimli režiséři. Mohli jsme 
ho vidět ve filmu Přání Ježíškovi, dále pak Shoky & 
Morthy, kde si zahrál fanouška youtuberingu po 

… o synovi Kryštofu Koníčkovi pro zpravodaj napsala maminka Gabriela

boku známých herců Štěpána Kozuba a Jakuba 
Štáfka. V 9 letech vyhrál konkurz na muzikálovou 
dětskou roli Děti ráje. Z důvodu pandemie se 
představení neodehrálo. 

Mezitím natočil reklamu pro autokosmetiku She-
ron a Českou spořitelnu. Vyzkoušel si i roli dabéra. 
Nabídka ke spolupráci do muzikálu Tři mušketýři 
přišla v září 2021. Představení se odehrálo v Brně, 
v několika reprízách.

V březnu 2021 proběhl konkurz do dětské čes-
ko-slovenské hudebně-taneční skupiny Mango. 
Po týdenním soustředění ve Žďáru nad Sázavou 
byl vybrán s dalšími pěti dětmi, jako člen skupiny. 
Následovalo spoustu vystoupení po českých a slo-
venských městech. Pilotní píseň Mango, mango, 
mango dětem složil známý český hudebník, 
skladatel, producent a zpěvák Michal David. Další 
hity přicházely postupně, např. Dnes máme párty, 
Balónek, Rodina, Mango show, Miami a jiné.

Nyní jezdí do Městského divadla v Brně na 
půlroční přípravku rodinného muzikálu Matilda, 
v režii Petra Gazdíka. Příběh o mladé holčičce s ne-
uvěřitelnou představivostí nadchne děti i dospělé. 
Současně jezdí do Prahy na natáčení dětské show 
Na stojáčka, do pořadu TV pro děti.

Do budoucna má v plánu v herectví pokračovat, 
jeho sen je absolvovat konzervatoř v Praze. 

Gabriela Koníčková
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Rodáci v cizině

Všude dobře, doma nejlíp?

Toto jednoduché konstatování, které mnozí 
považují za nediskutabilní poznání, mě v poslední 
době často vyvstává na mysl.

Bude tomu skoro 20 let, co jsem se ocitla jako 
post-graduální studentka na americké půdě, upro-
střed hlubokého jihu, v 100% vlhkosti vzduchu při 
40°C v hlavním městě státu Louisiana, který z 25 % 
zabírají bažiny plné aligátorů a kde se rozlévá delta 
řeky Mississippi. Byl to krásný a zajímavý začátek 
mého života v Americe, kde jsem paradoxně zalo-
žila nové kořeny a postupně byla i přijata do řad 
Američanů. Od té doby jsem intimně poznala další 
státy a části amerického kontinentu a otázka, kde 
bylo nejlíp, není jen teoretická, ale v dnešní době 
má i praktický a ekonomický podtext. 

Amerika pro mě vždycky byla zemí obrovských 
přírodních pokladů a země ekonomických příle-

žitostí. A to určitě pořád je. Amerika je bezesporu 
země přistěhovalců, a tak umí přijmout nové při-
stěhovalce, a to i v dnešní komplikované době. Pro 
některé z nich je Amerika stále země zaslíbená. Ale 
tato pozitiva si s sebou nesou také zásadní problé-
my a rizika. Amerika má své hluboce zakořeněné 
problémy, se kterými pořád, a zdá se někdy marně, 
bojuje: rasová sounáležitost, politické klima, nedo-
statečné zdravotní pojištění, systém vzdělávání, 
globální oteplování a mnoho dalších. 

Ale pro mě je Amerika především zemí vědy. 
Úroveň, na které se tu věda dlouhodobě provádí, 
se nedá srovnat s žádnými jinými státy, a to ani 
celosvětově. Já mám to štěstí, že se pohybuji 
a pracuji v rádiu 60 mil od největšího centra bio-
technologie ve světě: tzv. Boston - Cambridge 
Core, Massachusetts. Cambridge se rozprostírá 
na severním břehu Charles River, naproti hlavnímu 
městu Massachusetts - Boston. V tomto centru 
najdete tu nejvyšší koncentraci Ivy League universit 
na světě: Harvard University, MIT, Boston Universi-
ty, Tufts University, University of Massachussetts, 
Northeastern University, Wentworth Institute 
of Technology atd. - celkem 48 univerzit. A tyto 
univerzity nejsou dostupné pouze ultra bohatým 
studentům: přijímají ambiciózní studenty z celého 
světa. Ale to je jen začátek. 

Úzké propojení mezi univerzitami, výzkumnými 
centry, biotechnologickými firmami, kterých je tu 
přes 600 (začínající i světové farmaceutické a bio-
technologické firmy), a prestižními výzkumnými 

Do zpravodaje nám přispěla Veronika Spěváková, rodačka z Dubňan Horní huti, která trvale žije v Ame-
rice. Přinášíme Vám její pohled na život za „velkou louží“.
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nemocnicemi (5 světových nemocnic dotovaných 
National Institutes of Health) umožňuje vývoj, 
výrobu, pre-clinical research a klinickou aplikaci 
nových slibných léčebných postupů – velmi rychle 
a efektivně. Tyto nové technologie např. v oblasti 
léčení rakoviny na úrovni individuálních imunních 
terapií zachraňují nebo alespoň prodlužují životy 
mnoha milionů lidí na celém světě. 

Když se procházíte po mnoha ulicích Cambridge, 
které jsou z obou dvou stran lemované biotech-
nologickými firmami, není náhodou, že se vám 
podaří zaslechnout zanícenou vědeckou debatu 
v češtině. Českých vědců, doktorů a profesorů, kteří 
jsou tu buďto na stáži nebo dlouhodobě pracují na 
vysokých pozicích, je tu skutečně hodně – done-
dávna i pan doktor Bohdan Pomahač, který se ale 
nyní přesunul jako Division Chief na Yale School 
of Medicine, New Haven, CT.

Kromě Boston – Cambridge Core má Massa-
chussetts další části oblastí s vysokou koncentrací 
univerzit, biotechnologických firem a laboratoří. 
Takové prostředí je klíčové pro vývoj vědy a otevírá 
dveře dalším směrům v medicíně. Takové prostředí 
nabízí jenom Amerika.

Biotechnologická firma, pro kterou pracuji, se 
nachází na jih od Cambridge, na poloostrově Cape 
Cod, protože byla v minulosti závislá na plodech 
moře jako na jednom ze svých hlavních zdrojů 
výrobního materiálu. Např. Ostrorep (Limulus 
polyphemus) je pre-historická kreatura, kterou 
tu pravidelně potkáte na plážích, nebo na které 
můžete šlápnout v moři. 

Ostrorepi budí v lidech respekt kvůli svému 
silnému ocasu zvanému telson a kvůli strašidelně 
vypadajícím hrotům lemující jejich tělo. Ale toto 
tělo je nesmírně důležité pro lidstvo – jednak 

Cape Cod
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výzkum jejich složených očí přispěl výrazně k po-
rozumění očí lidských, ale hlavně jejich krev, kterou 
z nich šetrně odebíráme, je základní surovinou pro 
výrobu testů, které zachraňují lidem život. Každá 
nitrožilní aplikace včetně vakcín musí být testem 
z ostrorepa otestována před tím, než se dostane 
do rukou lékařů. Tento test (test for bacterial en-
dotoxiny) se používá už skoro půl století. 

Ostrorepi přežili dinosaury, jak nasvědčují po-
rovnávání fosilie a živého tvora a my jsme si dali 
za úkol tyto zvláštní tvory ochránit pro budoucí 
generace. Jedním z programů, na kterém kontinu-
álně pracujeme, je naše fertilizační klinika. Na této 
klinice oplodňujeme ostrorepí vajíčka a zajišťujeme 
speciální prostředí, ve kterém ostrorepi dozrají 
do fáze líhnutí a několika “přeslečení”, a pak tyto 
nové ostrorepíky vypouštíme do mělkých zátok 
na pobřeží Cape Cod. Takto jsme umožnili život 
více jak milionu nových ostrorepů, kteří by jinak 
už vůbec neexistovali! A pokračujeme dále! Více 
informací na www.acciusa.com.

Po skoro 20 letech života v USA se pro mě stalo 
důležité být úzce propojena s Českou republikou, 
nejen s rodinou a přáteli, ale také s kulturou, tradi-
cemi, a výrobky, které obojí zhmotňují. Narostl ve 
mně také pocit nutnosti zvýšit obecné povědomí 

o České republice, zviditelnit tu krásu, barevnost 
a harmonii moravských zvyků. Ostatně viditelnost 
se v dnešním světě rovná úspěšnosti, ale i bezpeč-
nosti. Česká republika a konkrétně Morava si zcela 
zaslouží být více viditelná ve světovém měřítku. 
Mají tolik co nabídnout! 

Rozhodli jsme s mým americkým manželem, že 
si kousek té Moravy do Ameriky budeme dovážet. 
Naším cílem je přiblížit českým přistěhovalcům 
v Americe jejich domov a pokračovat v našich tra-
dicích i za oceánem. Je to o to důležitější, že většina 
z nás vychovává novou generaci Čechoameričanů, 
pro které je také důležité tyto tradice prožívat na 
vlastní kůži, nejen o nich slyšet z vyprávění. Jedním 
společným jmenovatelem moravských zvyků je 
posezení u skleničky vína. A tak se moravské víno 
poprvé dostává ke slovu, nejen mezi Čechoame-
ričany, ale přes ně i mezi Američany, kteří tak mají 
možnost konečně objevit klenoty moravského 
vinohradnictví. 

Spojili jsme síly také s rodinnou cestovní agen-
turou, která pro Američany připravuje zájezdy po 
moravských zámcích, vinohradech a vinařstvích, 
a tak v blízké budoucnosti se vydají zvídaví Ame-
ričané nejen do Prahy, ale budou také objevovat 
taje Jižní Moravy.

Více informaci na www.pathlesstravelled.com. 
A mně dělá obrovskou radost, že si mohu popo-
vídat s přáteli, známými a českými přistěhovalci 
nad skleničkou výborného moravského vína, a tak 
se cítit jako doma. 

Všude dobře!

Zdravím vás všechny do rodných Dubňan a na 
dálku si s vámi připíjím na zdraví!

Veronika Spěváková
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Z farnosti

Papež František vyzval všechny pokřtěné na 
celém světě, aby se zapojili do tzv. synody. Od 
prvních staletí se slovem „synoda“ označují církevní 
shromáždění svolaná na různých úrovních. Lidé 
mají skrze naslouchání vyjádřit své názory a pod-
něty vedoucí k rozvoji Církve. Také naše farnost se 
aktivně zapojila.

Ve skupince maminek se probíralo, jak se více 
přiblížit těm, kteří do kostela nechodí. Padly návrhy 
na pořádání Manželských večerů, letního kina na 
farní zahradě nebo vybudování farní kavárny. Pří-
nosné by bylo i zapojení do kurzů Alfa, kde každý, 
koho zajímá křesťanství a kdo přemýšlí o smyslu 
života, má prostor zeptat se na co chce a říct, co 
si myslí. Diskutovalo se o tom, jak pomoci lidem 
na okraji společnosti, lidem po rozvodu manželství 
nebo v jiné těžké životní situaci. Účastníci synody 
se zamýšleli také nad tím, jak se podělit o svou víru 
a podat osobní svědectví o tom, jak Bůh působí 
a pomáhá i v dnešní době.

Martina Prokopenková patřila do skupinky 
mladých lidí: „Na společném setkání jsme se 
shodli na tom, jak je důležité naslouchat názorům 
jiných mladých v naší farnosti. V dnešní době se 
moc nekomunikuje, zamýšleli jsme se, jak moc je 
potřebné nebát se mluvit otevřeně, i když s námi 
ostatní nemusí souhlasit.“

V další skupince zaznělo, že je potřeba více se 
osobně otevřít pro druhé, začít u sebe, v rodině, 
naslouchat, nebýt slepí a lhostejní k problémům 
jiných, vnímat jejich potřeby.

Koordinátorem synody v Dubňanech se stal Ing. 
Jiří Volf st. (dále jen J.V.), proto jsme se jeho a také 
duchovního správce P. Zahradníčka (dále jen P.Z.) 
zeptali na několik otázek:

Papež František vyzval k reflexi, dialogu a naslouchání

Kolik synodních skupinek v Dubňanech vzniklo?
J.V.: V našem městě se zapojilo pět skupinek 

v počtu třiceti osob. Každá skupinka se několikrát 
sejde, vybere si téma a každému je dán prostor 
pro vyjádření jeho názoru.

Nad čím jste se zamýšleli konkrétně ve vaší 
skupince?

J.V.: Vybrali jsme téma, které se týká aktivního 
zapojení každého farníka do chodu společenství 
a farnosti. Není cílem být uzavřenou komunitou 
300 farníků, kteří pravidelně navštěvují nedělní 
bohoslužby. Uvědomujeme si, že farnost Dub-
ňany je otevřena pro všechny farníky - to je cca 
6 300 obyvatel tohoto města.

Církev třetího tisíciletí podle papeže potřebuje 
změny, jaké změny má podle vás na mysli?

P.Z.: Určitě ne to, že „nyní bude vše úplně jinak“. 
Církev musí být vždy zdravě konzervativní. Slovo 
„konzervativní“ ve vztahu k Církvi není žádná 
nadávka, ale je to její důležitá vlastnost. Latinské 
„conservare“ znamená uchovávat. Podstatou křes-
ťanské víry je, že před dvěma tisíci lety se pravý 
Bůh stal pravým člověkem, sám apoštolům předal 
to, co považoval za důležité, abychom to měli od 
něj „z první ruky“, co chtěl, abychom věděli o Bohu 
a také o smyslu našeho vlastního života. Kdyby 
Církev zahodila to, co jí sám Bůh dal a začala šířit 
nějaké své výmysly, stala by se zbytečnou - své 
vlastní nápady už ve světě šíří mnozí jiní, na to 
není potřeba Církev. Ale to, co od Boha dostala, 
může předávat různým způsobem. Dobře nebo 
špatně. Je to podobné jako s matematikou. Můžete 
ji předávat tak, že odradíte, znechutíte, lidé vám 
vůbec nebudou rozumět a budou si myslet, že je 
to dnes už úplně k ničemu..., a nebo ji můžete učit 
tak, že pro ni nadchnete. Ale nemůžete změnit to 
podstatné a učit že třikrát patnáct je dvacet (i když 
by se vám to možná při placení tří krabic mléka 
v obchodě v tu chvíli hodilo). Tak také synoda 
nemůže přinést změnu víry, ale přispět k lepšímu 
způsobu, jak ji sami žijeme a předáváme druhým.

Co má na mysli papež, když klade důraz na 
naslouchání, vybízí, aby křesťané dokázali 
obvázat rány, rozhojnit důvěru, navázat nové, 
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hlubší vztahy, stavět mosty, rozehřívat srdce, 
inspirovat lidi, aby snili o církvi?

P.Z.: Nejstručněji řečeno: jde mu o to, abychom 
se my, křesťané, chovali „křesťansky“. Chovat se 
křesťansky znamená: tak jako Ježíš Kristus. Pokud 
by si někdo myslel, že to nejde, možná ho málo 
zná…

J.V.: Podle mého názoru naslouchání - to je první 
krok, abychom se poznali a porozuměli.

Obvázat rány - každý člověk si sebou nese 
větší či menší zranění jako zklamání, nedostatek 
rodičovské lásky, nevhodné slovo, urážky a ještě 
mnohem horší následky jiného zlého jednání. Jde 
o to, abychom byli vnímaví k pocitům druhých 
a dokázali je potěšit.

Rozhojnit důvěru - ze zkušenosti vím, že důvěra 
se buduje velmi dlouho, ale ztratit důvěru je možné 
v mžiku. Důležité je odpuštění, to znamená odpus-
tit tomu, kdo mně zranil a prosit o odpuštění toho, 
komu jsem ublížil.

Inspirovat lidi - vzpomínám si na jednoho 
spolužáka, ke všem byl milý, usměvavý, pomáhal 
druhým s úkoly, choval se nezištně. Šířil kolem 
sebe pohodu a dobrou náladu. Někteří si kladli 

otázku, čím to je? Tento spolužák chodil každé 
pondělí ráno do vyučování s malým zpožděním. 
Když ho za to třídní profesor káral, tak se ho zeptal 
na příčinu jeho pozdních příchodů. Ta odpověď 
mnohé velmi překvapila: „Byl jsem na mši svaté.“ 
Tento příběh se odehrál v hluboké totalitě, kdy 
přiznání víry v Boha znamenalo projevit kus odvahy 
a statečnosti. Spolužáci poznali, odkud čerpá tu 
pohodu a radost. To některé přivedlo k víře. To je 
ta inspirace vlastním příkladem.

Potřebují se obrátit, změnit křesťané uvnitř 
církve, nebo ti druzí?

P.Z.: Obrátit se (od špatného k lepšímu a pře-
devším k Pánu Bohu) potřebuje úplně každý! Ale 
druhé jen tak nezměním, sám se změnit mohu 
- i když ani to není snadné. Takže je jasné, kde 
začít... Pak je naděje, že se mi pro to, co je dobré 
a krásné, podaří nadchnout i některé další. V našem 
farním kostele máme nádhernou mozaiku svatého 
Františka. Je to muž, který na to šel právě tímto 
způsobem.

 
Za rozhovor děkuje Jana Ilčíková

Společenská kronika
      Rozloučili jsme se s těmito občany

Jan Rajsigl 87 let  Kamil Tesařík  35 let
Josef Kyša 57 let Rozina Stehlíková  89 let
Cecílie Macková 86 let Anna Příkaská  77 let
Vladimír Rudnický 78 let Anna Hajduchová  79 let
Vlasta Bartová 92 let Věra Dubná  67 let
Jakub Ivičič 86 let Anna Bílíková  87 let  
Marek Jewiorz 15 let Stanislav Štipčák  65 let
Jaromír Šavara 66 let Marie Prýglová  95 let
Anna Vokáčová 88 let Luděk Jedovnický  59 let
Věra Chludilová 63 let Josef Grebeníček  77 let
Josef Slavík 46 let Marie Hřibová  81 let
Marie Kratochvílová 81 let
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Odlehčovací služba pro seniory
V našem městě žije nemálo rodin, které se sta-

rají o své rodiče, prarodiče nebo příbuzné. A tím 
umožňují seniorům, aby zůstali dožít svůj život 
v rodinném a známém prostředí. Každý senior by 
si to tak jistě přál. 

Péče o seniory je docela náročná. Je to vlastně 
péče celých 24 hodin. Hlavně, pokud se jedná 
o seniora s různým typem demence. Ať už je 
to stařecká demence nebo např. Alzheimerova 
nemoc. Taková péče je pak pro příbuzné náročná 
hlavně po psychické stránce. 

Nastanou i chvíle, kdy si pečující rodina potřebu-
je něco zařídit, podstoupit, např. lékařský zákrok, 
nebo si prostě potřebuje na chvíli odpočinout. 

Pro tyto případy lze využít tolik potřebnou od-
lehčovací službu, kterou nabízí např. v Domově pro 
seniory Bažantnice p. o. v Hodoníně. 

Služba je pro seniory od 60 let. Spočívá v zajištění 
ubytování, stravování, úklidu, praní, žehlení a oprav 
prádla, ošetřovatelské a hygienické péče, kulturní 
a společenské činnosti, sociálního poradenství, 
zprostředkování kontaktu se společenským pro-
středím a rodinou, zprostředkování dalších služeb 
(např. kadeřnictví, pedikúra, duchovní péče).

Ubytování je ve 3 jednolůžkových pokojích s péčí 
24 hodin denně. Minimální doba pobytu v odleh-

čovací službě je 14 dní, maximální 3 měsíce po 
sobě jdoucí. Opětovné využití odlehčovací služby 
je možné po uplynutí 6 měsíců ode dne ukon-
čení posledního pobytu. Je nutné vyplnit žádost 
o službu. Podrobné informace a ceník služby se 
dozvíte na stránkách www.ds-hodonin.cz. Nebo 
je možnost zavolat na telefon sociální pracovnice 
Marie Poláškové, 702186536. Upozorňujeme, že 
tyto služby zde neposkytují osobám trpícím růz-
nými druhy demence nebo osobám, jejichž zdra-
votní stav vyžaduje léčení a ošetřování v lůžkovém 
zdravotnickém zařízení. 

 Pro osoby s různými typy demencí včetně Alz-
heimerovy nemoci poskytuje odlehčovací službu 
Centrum služeb pro seniory Kyjov. 

Zde mají k dispozici 5 lůžek pro seniory od 
65 let. Ubytování je možné v jednolůžkovém nebo 
třílůžkovém pokoji.

Službu můžete sjednat telefonicky na tel. č. 
518699514, Mgr. Věra Lungová, nebo osobně.

Více informací naleznete na www.centrumpro-
seniorykyjov.cz

 

Renata Prokopenková
místostarostka

Ilu
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Mobilní hospic sv. Filipa Neri pomáhá lidem 
v těžké životní situaci i v Dubňanech

Závěr života je těžkým, ale i důležitým obdobím. 
Důležitým pro ty, kdo odcházejí, i pro ty, kteří 
zůstávají. Podle unikátního průzkumu agentury 
STEM/MARK z roku 2011 by si 78 % lidí přálo 
zemřít doma v kruhu nejbližší rodiny. Realita je 
ovšem jiná. Lidé dnes nejčastěji umírají v léčebnách 
dlouhodobě nemocných, domovech důchodců 
a nemocnicích.

Průzkum také ukázal, že z velké části jsou lidé 
ochotni se o své blízké doma postarat až do konce. 
Ale mají obavy. Nejvíce z toho, že sami náročnou 
péči nezvládnou. Proto funguje v České republice 
síť mobilních hospiců. Jeden z nich provozuje 
Oblastní Charita v Hodoníně a pokrývá služby na 
Vyškovsku, Slavkovsku a Hodonínsku. Mobilní 
hospic sv. Filipa Neri poskytuje domácí zdravotní 
a domácí hospicovou péči nevyléčitelně nemoc-
ným pacientům v posledních měsících jejich života. 
V domácím prostředí, sedm dní v týdnu, 24 hodin 
denně. Domácí hospic garantuje, že nemocný 
nebude trpět nesnesitelnou bolestí a za všech 
okolností bude zachována jeho lidská důstojnost.

Vedoucí Mobilního hospice sv. Filipa Neri Sylva 
Barnetová ví, že obavy lidí, kteří se chtějí o svého 
blízkého postarat doma až do konce, jsou namístě.

„Společnost nebyla zvyklá, že by lidé umírali 
doma. Vždycky se to řešilo za zdmi nemocnic. 
Bojí se smrti, že jejich blízcí budou trpět, ale celý 
náš hospicový tým se snaží dělat všechno proto, 
aby péči zvládli a prožili poslední chvíle života se 
svým blízkým.“

Součástí hospicového týmu je i sociální pra-
covnice, která mimo jiné obstarává první kontakt 
s rodinou nemocného. Nejtěžší je podle slov Evy 
Pospíšilové citlivá komunikace s rodinou v těžké 
životní fázi a navázání důvěrného vztahu. „Tady je 
tým lidí, kteří spolupracují - psycholog, zdravotní 
sestra, lékařka, duchovní, všichni jsou součástí mo-
zaiky, která tvoří krásný obraz, bezpečné prostředí 
pro rodinu, kde se snažíme přinést pomoc, pokoj 
a klid,“ ubezpečuje.

„Služba funguje tak, že zdravotní sestra je na 
telefonu 24 hodin denně, to je obrovská opora. 
Vysvětlujeme rodinným příslušníkům, že nemusí 
volat záchranku, která by většinou nemocného od-
vezla do nemocnice, což ten pacient nechce. Sestra 
vyhodnotí stav a pomůže po telefonu. Rodina má 
nachystané léčiva a je zacvičena do aplikace nebo 
sestřička sedne do auta a kdykoliv přijede sama,“ 
doplňuje Sylva Barnetová.

Charita disponuje půjčovnou kompenzačních 
pomůcek, od antidekubitních podložek, přes 
oxymetr, elektrickou odsávačku, toaletní křesla až 
po invalidní vozíky a polohovací lůžka. Hospicové 
sestry poskytují také zaškolení pečující rodiny 
a poradenství v průběhu nemoci.
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Podporu celého hospicového týmu nedávno 
využila i rodina z Hodonína. V domácím prostředí 
se manželka starala o svého těžce nemocného 
manžela. „Byla jsem na to připravená, že chci, aby 
manžel byl doma až do konce. Ale bez hospicové 
péče si to nedokážu představit. Návštěva lékařky 
1x týdně, která to zkontroluje, dodá jistotu, že 
všechno běží, jak nejlíp může, že pro to člověk 
dělá maximum, podpora zdravotních sester, které 
k nám chodí další dny podle potřeby, využila jsem 
i nepřetržité telefonické podpory, když jsem potře-
bovala poradit v devět večer... protože ta nejistota, 
kdybychom nevěděli, jestli děláme dobře, to by 
bylo velmi traumatizující.“

Lidé, kteří mají zkušenosti s mobilním hospicem, 
zpětně oceňují a jsou vděční za to, že díky této 
službě mohli strávit vzácný a nenahraditelný čas 

se svým blízkým. Jedna z klientek to shrnula do 
několika vět:

„Nikdy jsme si nebyli tak blízko, jako v ten 
poslední čas. Bylo to období náročné a zároveň 
krásné. Byl nám darovaný čas, abychom si mohli 
ještě říct, co jsme chtěli, čas na smíření, odpuštění, 
poděkování a rozloučení.“

„Člověk nežije toliko z lásky, kterou přijímá, jako 
mnohem více z té, kterou daruje,“ Matka Tereza.

Jana Ilčíková

Kontakt:
Mobilní hospic sv. Filipa Neri, Plucárna 1a, 

695 27 Hodonín, tel. 735 799 790
vedoucí Sylva Barnetová, tel. 608 709 283

Letošní Tříkrálová sbírka proběhla v Dubňa-
nech od 6. do 16. ledna stejným způsobem jako 
v loňském roce. Koledníci nechodili po domech, 
ale zapečetěné pokladničky, cukříky a posvěcené 
křídy byly k dispozici na městském úřadě, v kostele, 
v potravinách ENAPO, Pramen a Jednota na Sídlišti. 
Tímto bych chtěla velmi poděkovat všem paním 
prodavačkám, pracovníkům Městského úřadu 
a všem, kteří mi jakýmkoliv způsobem pomohli 
s organizací sbírky. 

Dlouho jsme se rozhodovali, jakým způsobem 
uděláme letošní sbírku, konzultovali jsme to i s Ob-
lastní charitou Hodonín, a jelikož stále nebyla dob-
rá epidemiologická situace a skrze obavy a strach 
se mi nahlásilo velmi málo koledníků, proto jsme 
udělali sbírku touto formou. Omlouvám se všem 
lidem, kteří čekali, že budeme chodit, ale bohužel 
to nebylo v našich silách. Viděla jsem to i v nemoc-
nici jako zdravotní sestra, že obavy a opatrnost 
byly na místě. 

Celkem se v Dubňanech vybralo v pokladničkách 
64.672 Kč, za což bych chtěla moc poděkovat všem 
dárcům, kteří přispěli, a tak pomohli potřebným. 
Letošní sbírku by chtěla Oblastní charita Hodonín 
použít na pomoc lidem, kteří byli postiženi torná-
dem, lidem, kteří se ocitnou v tíživé životní situaci 
a na další projekty, které charita chystá v rámci 
pomoci těm nejpotřebnějším. 

Děkujeme všem, kteří mají otevřená a naslou-
chající srdce pro druhé. 

Dana Trachtulcová 

Tříkrálová sbírka 2022
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Opravdu dlouhý Krátký den
Štafetové závody orientačního běhu proběhly 

22. 1. 2022 v lese mezi Dubňany a Mutěnicemi. 
Na start se postavilo 43 sedmičlenných smíšených 
štafet dospělých a 14 osmičlenných štafet žáků 
a mladších dorostenců. Závodníci se sjeli z celé 
republiky, na startu se představily oddíly z Prahy, 
Turnova, Ostravy, Brna, Zlína nebo třeba Jindři-
chova Hradce. Název Krátký den uvozoval krátký 
lednový den, kdy slunce zapadá už o půl páté. 
A protože se startovalo až ve 13 hodin, závodníci 
se museli potýkat s nástrahami lesa nejen ve dne, 
ale i v noci. O tom, jak byl závod náročný, svědčí to, 
že v cíli bylo klasifikováno jen 30 štafet dospělých. 
Nemusíte se bát, nikdo se v lese neztratil a dodnes 
v něm nebloudí. Jen nenašli správnou kontrolu, 
orazili špatnou, nějakou vynechali a podobně.

Na závodníky čekaly tratě v délce od 6,5 km do 
14,5 km. Nejdelší trať měli závodníci na šestém 
úseku, poslední úsek byl pro změnu kratší, ale zato 
ho běžela žena. Trať celého týmu čítala 62 kilome-
trů vzdušnou čarou, ve skutečnosti ale závodníci 
naběhali více. (Trasu si závodník mezi kontrolami 
vybírá sám a většinou nevede přímo rovně.) Zá-
vodníci mohli v SC Želva po celý den sledovat na 
obrazovkách mezičasy a přímý přenos běžců s GPS. 

Po 386 minutách, tedy necelých 6,5 hodinách 
se z noci jako první vynořila štafeta brněnské 
KOS Tesly Brno, která tento premiérový závod 
vyhrála. Jen o dvě minuty později byla v cíli druhá 
štafeta z Kotlářky Praha a třetí běžci z SKOB Zlína 
měli ztrátu 14 minut. Závod žáků, který probíhal 
dopoledne ještě za světla, pak vyhráli závodníci 
z Kotlářky Praha před VSK ČVUT Fakulta Praha 
(+12:44) a třetí byl pořádající tým SK Žabovřesky 
Brno (+13:07).

Další informace o závodě, kompletní fotogalerii, 
záznamy GPS najdete na internetové adrese: htt-
ps://kratkyden.zabiny.club

A nebylo by to to pravé pořádání, kdyby se nám 
nestala vtipná příhoda, o které si budeme ještě pár 
let vykládat. V průběhu závodu jsme přestali dostá-
vat data z jedné radiové kontroly. Tato data slouží 
nejen pořadatelům, ale i závodníkům k tomu, aby 
věděli, na kterém úseku tratě se jejich štafeta v lese 
nachází a mohli se tak včas připravit na předávku. 
Nejdříve jsme si mysleli, že telefonu, který data 
přenáší a je umístěn v bezprostřední blízkosti kont-

roly, došla baterie. Když se však jeden z pořadatelů 
vydal do lesa ho přinést zpět, telefon na svém 
místě chyběl. Tato záhada se vyřešila, až když nám 
městská policie hledaný telefon dovezla, protože 
jim ho náhodná kolemjdoucí z lesa přinesla. 

Na závěr bych touto formou chtěl poděkovat 
především provozovatelům SC Želva, kteří poskytli 
závodníkům krásné prostředí v hale a byli velice 
ochotní, i když se závod protáhl. Rovněž děkuji 
představitelům obce, kteří nám vyšli vstříc. Podě-
kování patří i Nadaci ČEZ, která závod finančně 
podpořila. Děkujeme také Lesům ČR, že se mohl 
závod uskutečnit v jejich lese.

Jan Drábek
za pořadatele SK Žabovřesky Brno

Předávka štafety KOS Tesla Brno, před ní čeká na svou 
spoluběžkyni závodník z Turnova.

Vyhlášení vítězů kategorie Dospělých. (2.) Kotlářka 
Praha, (1.) Tesla Brno, (3) SKOB Zlín.
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Karatistu Adama Ilčíka představil jeho otec

Syn bude mít letos v srpnu 12 let, je členem 
Karate klubu ŠIN-MU Hodonín, kde trénuje pod 
vedením trenéra Pavla Letochy. Klub je zaměřen 
na styl karate Goju- Ryu a Shito-Ryu. Působí v Ba-
žantnici při Středisku volného času, tzv. Duhovka. 
Schází se tu třikrát týdně členové všech věkových 
kategorií. 

Adam se tomuto sportu věnuje od pěti let. První 
půl rok to bylo ještě spolu s tréninky fotbalu, pak 
už pouze karate. Od malička ho sport baví, nevydrží 
moc dlouho sedět na jednom místě, výjimku tvoří 
počítačové hry, asi jako u většiny dětí. Při MS v ho-
keji dokáže „odehrát“ na dvoře regulérní tři třetiny 
a to včetně dokonalého komentáře po vzoru te-
levizních komentátorů. Podobně platí i o fotbale, 
tam je ovšem MS méně časté a naše účast dosti 
nejistá. Rádi jezdíme na kole, s kamarády si vždy 
s chutí kopne do balónu.

Po absolvování prvního soustředění karatistů 
v Pršticích ho karate pohltilo úplně. Přestože byla 
i složitější období, karate se věnuje naplno a s lás-
kou. Tréninky jsou 4-6 krát týdně, o prázdninách 
i dvou fázové. Za rok absolvujeme kolem čtyř 
víkendových soustředění a tři týdenní. Letos nás 
čeká cca 9 závodů v ČR a 5 v zahraničí. Pokud se 
nám podaří postoupit na ME, které letos pořádá 
Praha (jeho kategorie U12, děti do 12 let ještě není 
zastoupena, až od U14, takže by musel startovat se 

závodníky staršími), bude příprava o to náročnější.
Spolupracujeme i s trenérem MUDr. Martinem 

Čulenem ze Slovenska, který je v oblasti kata 
světově uznávanou kapacitou. Velkým přáním je 
cesta na Okinawu.

Jako všem dětem i Adamovi udělal covid čáru 
přes rozpočet, kdy trénovat bylo složitější (proto 
jsme museli velmi individuálně), závody byly zru-
šené, testovalo se téměř neustále. Přesto všechno 
si jde za svým cílem. Být stále lepší a porážet 
i zkušenější a starší závodníky.

Jinak je to úplně normální kluk, co se rád hýbe.

Největší úspěchy:
2019 MČR Praha 1. místo kumite, 3. místo kata 
kategorie 7-9 let
2020 Polish open 2. místo kumite U12, 2. místo 
kata U12, 4. místo kata U14
2021 Budapest open 3. místo kata U12
2021 Polish open 1. místo kata U12
2021 Pilsen Euro GP open 1. místo kumite, 2. místo 
kata U14, 3. místo kata U12
2021 MČR Goju ryu Brno 1. místo kata 10-11 let, 
1. místo kumite 10-11 let
2021 MČR České Budějovice 1. místo kata 10-11 let

Pavel Ilčík
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Hokejový Baník Dubňany 
Dubňanský hokejový oddíl potvrzoval ambice, 

když dosáhl za dobu své činnosti zajímavých 
úspěchů a lákal svými výkony početné a vyspělé 
obecenstvo. Blízkost Hodonína zajistila zvláště 
v divizních letech oboustrannou výměnu hráčů, 
také ovšem silnou rivalitu. V Dubňanech existoval 
dokonce i oddíl krasobruslařský.

Zakládajícími členy hokejového týmu byli v roce 
1952 M. a F. Matějíčkovi, V. Blahůšek, J. Měchura, 
J. Mrkávek, K. Rychlík, J. Fatěna, O. Nečas. První 
utkání se hrála na rybníku Močidla, kde byly i nízké 
mantinely. Později se bruslilo i na přírodním kluzi-
šti u učiliště. Do roku 1955 se hrála jen přátelská 
utkání, poté začalo mužstvo hrát okresní soutěž 
a setrvalo v ní do roku 1961. Po příchodu zkušeného 
hráče a trenéra Jaroslava Kolka v roce 1956 vzniklo 
v Dubňanech i družstvo žáků a dorostenců. Kolek 
byl ctižádostivý a dobrý organizátor, měl systém 
a dokázal i sehnat prostředky.

V lednu roku 1959 se otevřelo nové kluziště 
Na Fabiáně, na místě dnešních tenisových kurtů. 
Podařilo se to díky podpoře města, obětavosti 
činovníků oddílu (mj. Kučnica, Škodík, Hanák, Veit) 
a brigádám. Na betonové ploše přibyly mantinely, 

osvětlení a později i převlékací kabiny. Součástí 
slavnostního otevření 11. ledna bylo přátelské 
utkání se slovenským divizním Tatranem Skalica, 
který zvítězil 4:2. Do Dubňan přijela 3. února 
1960 i velmi populární Rudá hvězda Brno, něko-
likanásobný přeborník ČR. Utkání vidělo kolem 
tisícovky diváků z Dubňan i širokého okolí, lidé byli 
nacpáni kolem hřiště i na okolních stromech. Hosté 
s několika reprezentanty zvítězili po exhibiční hře 
16:2 (branky domácích dávali Kolek a Dohnálek).

Velmi úspěšný pro dubňanský hokej byl rok 
1961, kdy se tým mužů i dorostenci stali přeborní-
ky okresu, pod vedením trenéra V. Blažka dosáhli 
tohoto titulu v roce 1962 i žáci. Baník Dubňany 
postoupil v sezoně 1962/63 po vítězství v krajském 
přeboru do divize, kde mimo jiné hrál Gottwaldov, 
Prostějov, Dukla a Slovan Hodonín, Staré Město, 
Uherský Ostroh, ZKL Brno či KP Brno. Například 
v roce 1968 hráli domácí se Slovanem Hodonín 
2:5 a Dukle podlehli 3:5. V této kvalitní soutěži se 
Baník Dubňany udržel až do roku 1971. Vysoká úro-
veň soutěže znamenala i nutnost posílit o zkušené 
hráče, ze Slovanu Hodonín přišli Kapoun či Pisarovič. 
Za Dubňany hráli na závěr kariéry také Jiljí Kolařík či 

… o jednom zapomenutém sportovním výročí

Baník Dubňany na ZS v Hodoníně v roce 1962: Zleva nahoře hrající trenér Kolek Jaroslav, Olšar, Kempa Lumír, 
Dohnálek Ladislav, Příkaský Josef, Měchura Josef, Nečas Oldřich. Klečící zleva Hartman Miroslav, Košulič Jan, 
ob dalšího Belant Antonín, Kubina Jaromír
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Jaroslav Kofroň. Z hodonínské Dukly posílil Dubňa-
ny Oldřich Eret a Bronislav Hedvábný, později hrál 
v Třebíči. Ze Starého Města přišel František Krejčiřík, 
z Rohatce dvojčata František a Oldřich Hrabovští. 
Významným odchovancem Dubňan byl Petr Ilčík, 
který hrál dlouhodobě za Slovan Hodonín. Dalšími 
odchovanci Dubňan, kteří se uplatnili v okolí, byli 
například Jaroslav Režný či Lumír Kempa. Nezlom-
ným patriotem, který odolal nabídkám Hodonína, 
byl Jaromír Kubina. Naopak někteří dubňanští hráči 
se tam později ocitli jako soupeři.

„Hrával za nás Kuba Řihák z Vacenovic, dojížděl 
na mopedu a později přestoupil do Slovanu. Když 
spadli do krajského přeboru, plánovali jsme s nimi 
utkání a chystali led, bylo to v únoru 1965, svítilo 
slunce a led byl dost měkký a bořil se. Mysleli jsme, 
že Hodoňáky zvyklé na tvrdý umělý led porazíme, 
ale právě Řihák nám tehdy dal dva góly a prohráli 
jsme nakonec 2:4,“ vzpomíná Petr Ilčík. Za muže Ba-
níku Dubňany hrál už v šestnácti letech a vzpomíná 
také, jak jej ve čtrnácti přistihl v lese při kouření tre-
nér Josef Kolek. „Zeptal se mě, jestli kouřím a já mu 
odpověděl, pane Kolek, já to jenom zkouším. A on 
mi řekl, tak už nechoď na trénink a tehdy jsem s tím 
rázem přestal,“ vzpomíná Petr Ilčík, další osobnost 
dubňanského hokeje, později také dlouholetý hráč 
Slovanu Hodonín. Legendou se stal rovněž brankář 
Květoslav Rychlý. „Hráli jsme jednou v Prostějově, 
který se chtěl vrátit do druhé ligy. Naše mužstvo 
byli většinou chlapi z dolu, takže do Prostějova jeli 
někteří přímo z šichty. Byli jsme pro ně vesničané 
a hodně si věřili, ale měli s námi velké problémy 
a vyhráli jen těsně o gól, Květoš všechno vychytal. 
Opravdové pozdvižení pak způsobil, když si sundal 
čepici a ukázal svou plešku,“ líčí Ilčík.

Zájem o hokej v Dubňanech byl poměrně velký, 
utkání sledovaly stovky diváků a ve velkých mra-
zech nechyběly nezbytné plucky se slivovicí pro 

zahřátí. Kromě mládežnických družstev vznikl také 
druhý celek mužů složený převážně z fotbalistů.

Dubňanské kluziště na místě tenisových kurtů 
využívali také krasobruslaři, od roku 1964 zde začal 
fungovat krasobruslařský oddíl Baníku Dubňany. 
Jednou z bruslařek byla i Anna Grufíková, kterou 
zpočátku trénoval její otec, později přešla do 
Slovanu Hodonín. Také dubňanští krasobruslaři 
zpestřovali ukázkami jízd přestávky v hokejových 
utkáních, pořádali i vlastní karneval na ledě. Tréno-
vali také často na hodonínském zimním stadionu.

Na přelomu šedesátých a sedmdesátých let 
byl Baník Dubňany přeřazen do brněnské oblasti, 
přišly mírné zimy, musel hodně dojíždět a trénovat 
musel na hodonínském zimním stadionu. Náklady 
tak z obou důvodů začaly přesahovat pro oddíl 
únosnou mez. V tehdejší době se v Dubňanech 
uvažovalo o výstavbě umělé plochy, dokonce bylo 
k dispozici chladicí zařízení z dolů. Náklady byly 
ale příliš vysoké, v neprospěch záměru rozhodla 
i blízkost zimního stadionu v Hodoníně a chlazení 
nakonec získal jihočeský Písek. Poté, co se Jaroslav 
Kolek odstěhoval z Dubňan, trénoval mužstvo Jan 
Košulič a po něm hráč Jaromír Kubina, předsedou 
byl Jaroslav Kmětík.

Činnost oddílu definitivně skončila v roce 1974. 
Zimy byly mírné, nedařilo se udržet led. Na místě 
bývalého kluziště vznikly tenisové kurty.

(Zdroje: Dubňany, minulost a současnost morav-
skoslováckého města; Jaromír Kubina, Petr Ilčík, 
Anna Jestřábová roz. Grufíková)

Text je použit z knihy Osudy hokeje na Hodonínsku 
vydané roku 2005 OS ČSTV Hodonín, s laskavým 
svolením autorů Ivo Cencingera a Eduarda Mezery. 
Kniha mapuje na 250 stranách hokejové dění uply-
nulých 75 let v našem regionu. 

Karneval na ledě v Dubňanech v roce 1965Dubňanský odchovanec Petr Ilčík
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Na úplné začátky hokeje v Dubňanech vzpo-
míná ve svých záznamech také bývalý kronikář 
pan Karel Režný:

Asi v roce 1947 se začal na Močidlách hrát 
hokej. První záznamy o složení družstva se nedo-
chovaly. V roce 1950 vytvořilo několik nadšenců 
oddíl ledního hokeje s názvem Moravie sklárny 
Dubňany. Ihned se přihlásili do okresní soutě-
že, kde dosahovali různých výsledků, záleželo 
na tom, v jaké pohodě i počtu se chlapci sešli. 
Výstroj měli primitivní, většinou zhotovenou po 
domácku a odchodem členů družstva na vojnu 
se toto téměř rozpadlo. Hokej si však v naší obci 
získal oblibu a na jejich místa nastoupili noví 
hráči, aby pokračovali v započaté práci. Byli to: 
Václav Blahůšek, Jan Ševela, Jaroslav Režný, Václav 
Ševela, František Novotný a Jaroslav Kolek, který 
zůstal hokeji věrný dlouhá léta, i jako trenér. 
Počátky nebyly lehké. První hřiště se vybudovalo 
u hornického učiliště. To další v rohu fotbalového 
hřiště a poslední v řadě hřiště u lesa, s betono-

vou plochou, řádným osvětlením. Po mnoho let 
pak tato plocha složila pouze pro kolotoče na 
Den horníků a v posledních letech byl celý areál 
přebudován na tenisové kurty.

Vrcholem bylo zařazení do skupiny družstev 
Jihomoravského kraje – krajského přeboru. Kádr 
mužstva v roce 1963 se skládal z mladých a zdat-
ných hráčů, mezi které patřili:

Miroslav Zajíček, Josef Dvořák, František Hrabov-
ský, Josef Andrýsek, Bohumír Hedvábný, František 
Příkaský, Jaromír Kubina, František Krejčiřík, Jan 
Košulič, František Marada, Oldřich Skřivánek, Lumír 
Kempa, Antonín Belant, Petr Ilčík, Květoslav Rych-
lík, Vojtěch Kryštof a Jakub Řihák. Dlouholetým 
trenérem byl Jaroslav Kolek.

Naši hokejisté závěrem sezony 1962–1963 uhájili 
hokejovou divizi a v konečné kvalifikaci získali 5. 
místo. Také dorost si vedl dost úspěšně. Bez jediné 
porážky získali titul okresního přeborníka a po boji 
o postup si suverénně zajistili pro příští sezonu 
místo v I. třídě.

Baník Dubňany jako divizní celek v sezóně 1966/67. Stojící zleva: trenér Kolek Jaroslav, Kempa Lumír, Trávník 
Pavel, Belka Štěpán, Hrabovský František, Režný Jaroslav, Košulič Jan. Klečící zleva: Blažek Viktor, brankář 
Rychlík Květoslav, Kubina Jaromír, Belant Antonín.
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Dnes vaří...
vedoucí kuchařka školní jídelny Lenka Soldánová
Hovězí maso s vejci
Suroviny: 

Hovězí nebo telecí kýta, cibule, anglická slanina, 
hořčice, mletá paprika, vejce, nové koření, bobkový 
list, pepř, sůl a hladká mouka
Postup: 

Cibuli opražíme s anglickou slaninou nakrájenou 
na kostky, přidáme na kostky nakrájené maso 
a dusíme. Po vydušení přidáme velkou lžíci sladké 
papriky a hořčice, bobkový list, nové koření, pepř 
a vše zalijeme vodou, můžeme přidat kostku ma-
soxu a osolíme. Jakmile je maso hotové, zahustíme 
moukou a přidáme na měsíčky nakrájené vejce. 
Přílohou může být knedlík, rýže, brambory, bulgur 
nebo špecle.

červeného vína a pečeme. Podáváme s brambory 
nebo chlebem.

Zajíc na zelenině
Suroviny: 

Zajíc, špek, kořenová zelenina, česnek, červené 
víno, bobkový list, nové koření, pepř celý, ocet, sůl. 
Postup: 

V první řadě uvaříme lák, kde zajíce naložíme 
3 dny (voda, česnek, zelenina, bobkový list, ½ 
deci octu, nesolíme). Po 3 dnech vytáhneme, pro-
špikujeme slaninou, osolíme, přidáme zeleninu, 
pepř celý, nové koření, bobkový list přidáme deci 

Hruškový koláč s tvarohem
Těsto: 

25 dkg hladké mouky, 10 dkg másla, 10 dkg 
mletého cukru, 1 vejce. Vypracujeme těsto, které 
poté roztáhneme v zapékací míse a propícháme 
vidličkou.
Náplň:

V misce si rozmixujeme 1 tvaroh, zakysanou 
smetanu, 1 vanilkový pudink, 1 vejce a cukr. Směs 
vylejeme na těsto, poklademe nakrájenými hruš-
kami a zasypeme strouhanými ořechy. Vše dáme 
péct asi tak na 30 minut do trouby při 180 stupních. 

Dobrou chuť!
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Pro čtenáře mladší 15 let

Městská knihovna Dubňany pořádá soutěžní výzvu pro čtenáře mladší 15 let. Podmínkou je vyplněná přihláš-
ka, kterou spolu se zodpovězenými otázkami odevzdáte knihovnici našeho města. Tiskopisy jsou v písemné 
podobě k dispozici v knihovně, KIC a recepci MěÚ.
Konec soutěže a lhůta dodání přihlášky s odpověďmi je pondělí 16. 5. 2022 do 16.00 hodin.

Vyplněné přihlášky se správně zodpovězenými otázkami budou předány ke slosování, které se uskuteční za 
účasti zástupce města dne 1. 6. 2022. 
Bude vylosováno 5 výherců, v pořadí 1 až 5, kdy první 3 výherci se stanou majiteli Permanentní desetidenní 
vstupenky na koupaliště Dubňany na sezonu léto 2022 a další dva výherci obdrží knižní a upomínkové 
předměty.
Přihlášením do soutěže souhlasíte se zpracováním osobních údajů, které budou zpracovány pouze za účelem 
soutěže a budou uchovány pouze po dobu trvání soutěže.

Přihláška pro mladší čtenáře do 15 let:

Jméno a příjmení:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Číslo čtenářského průkazu:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Email:/tel.:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Rok narození:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Úkoly: (Vyplň sám, nebo za pomoci rodičů)
V kterém roce proběhla rekonstrukce MK v objektu staré školy (ZUŠ)? . . . . . . . . . . . . . . .
Kolik činí poplatek/zápisné pro děti na rok 2022?  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Jaká je běžná výpůjční doba jedné knihy?  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Co udělám, když zjistím, že knihu nestihnu přečíst a vrátit v termínu?   . . . . . . . . . . . . . . .
Název nejoblíbenější knihy:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Název knihy, kterou jsem naposledy dostal jako dárek:    . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Nejoblíbenější kniha mého rodiče (příp. prarodiče):    . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Napiš doménu (adresu) webových stránek naší knihovny:    . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Součástí objektu, kde sídlí MK Dubňany se nachází dětské herní prvky, 
jaké to jsou?   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Názvy 5 ks knih zapůjčených v dětském oddělení MK Dubňany v období 
od 1. 9. 2021 do 16. 5. 2022:   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Vyplněnou přihlášku se zodpovězenými otázkami odevzdejte do 16. 5. 2022, na sběrné místo:
Městská knihovna
Komenského 282
696 03 Dubňany
E-mail: knihovna@kicdubnany.cz ; telefon: 511 117 885

Letní soutěžní výzva Městské knihovny Dubňany (MK)



26. března Školní ples SC Želva
26. března Kurz malování KIC

9. dubna Pásmo pro děti KD
16. dubna Velikonoční jarmark před MěÚ
17. dubna Košt vín SC Želva
24. dubna Setkání mužských sborů KD
7. května Běh pro krtka ZŠ
8. května Svátek matek KIC

14. května Květinový bál KD

21. května Otevřené sklepy Pod Dubňanskú horú
4. června Dětský den KIC

Na léto připravujeme na přírodním areálu

• Slavnostní otevření  – Den pro dubňanské hasiče
• Dalibor Janda a hosté 
• Košt slivovice a ovocných pálenek
• Koncert top moravských dechovek
• Národopisný umělecký soubor Ondráš
• Skupina Argema
• Filmové léto 
• Vystoupení regionálních hudebních skupin
• Koncert Rybičky 48

PozvánkyPozvánky


